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El Parlament de les Illes Balears esta tramitant un projecte de llei sobre ports.
Un projecte que és ben possible que quan aquest número d'EL MlRALL arribi al

lector potser ja s'haura convertit en llei vigent i aplicable. Un projecte o una

llei que evidentment deixa al marge de la regulació els ports d'interes general
que encara avui són competencia de l'Estat i que estan gestionats per les

anomenades autoritats portuáries. LAutoritat Portuaria de les Illes Balears en

aquest sentit afronta reptes importants com l'ampliació del Port de Palma i la

integració del molI vell a la ciutat.

És obvi que els ports són un sector estratégic per al desenvolupament
económic, social i territorial. El projecte o llei de ports de les Illes Balears -

que afecta basicament ports esportius i no ports de mercaderies- significa una

oportunitat perduda, ja que, en lloc d'aclarir, en lloc d'apostar per la planifica
ció, en lloc de concretar, és una iniciativa massa farcida de foscor.
El projecte o llei de ports parteix de dos fonaments que no es poden compar
tir. Un primer fonament que no es pot compartir és concebre la materia de

ports i la seva planificació com una materia superior a l'ordenació del

territori i l'urbanisme. Un segon fonament que no es pot compartir és que es

faci una clara renúncia a fer una planificació conjunta dels ports de les Illes

Balears; el projecte o llei suprimeix la previsió existent en les Directrius
d'ordenació territorial de l'any 1999 en el sentit que hi hagi un pla director

sectorial de ports esportius i instal-lacions náutiques que defineixi les necessi

tats i concreti les solucions en un ambit general.
El projecte o llei evita la perspectiva general i obre perillosament la porta al

fet que es puguin fer nous ports i ampliacions substancials dels que ja hi ha.
No estableix límits ni condicions perque aixo es produeixi, es remet la

qüestió a una buidor i a una futur reglament; buidor i reglament que encenen

encara més les alarmes ja que quan es produeix aquesta foscor el terreny
queda abonat perque es generin abusos i impactes insostenibles damunt la
nostra delicada geografia.
EI projecte o llei és antimunicipalista perque dóna un paper molt subaltern
als ajuntaments. EIs plans generals o les normes subsidiáries municipals
s'han d'adaptar al que digui el pIa director que s'ha de redactar per a cada

port, i s'hi afegeix el fet que les obres que es realitzin a la zona del port no

estan subjectes al control urbanístic a través de la llicéncia d'obres. I no tan

sols hi ha un desapoderament de les cornpeténcies locals sinó que a més en el

procediment de redacció d'aquest pla director l'informe de l'ajuntament
corresponent no sera vinculant. Per tant, els ajuntaments perden potestats,
una perdua que, segons com, podria arribar a significar la inconstitucionalitat
de la llei per anar contra l'autonomia municipal.
No hi ha cosa pitjor que amagar i no voler definir amb claredat quines

necessitats portuáries es considera que hi ha a les Illes Balears. Si es conside
ra que s'han de fer nous ports esportius o gran s ampliacions dels que ja hi ha
el mínim exigible és que així es digui, el mínim exigible és una transparencia
i una participació ciutadana i pública que permeti un debat enriquidor i
obert. Que enfora estam d'aquella primera etapa presidencial del Sr. Matas
quan va aprovar unes Directrius d'ordenació territorial que establien un

criteri tan logic com la priorització de l'ampliació i la millora de les
infraestructures existents per als diferents usos portuaris en lloc de la cons

trucció de nous ports! Quina llástima que aquest sigui un dels articles que es

carrega aquesta nova normativa farcida de foscor.



 



Lobjectiu diaquestes
línies és donar notícia

d'clquns deis trets

característics de la

futura lIei de ports, la

primera norma que

regulan]
específiccrnent, i de

forma integrat el

denominat sistema

portuari de les IlIes
Balears.

Concretament, s'ofereixen al

lector algunes dades sobre els

tipus de ports i d'instal-lacions

dels quals s'ocupará la nova

normativa, i aixó segons l'abast

de les competencies estatals i
::--...

autonómiques en la materia, les

característiques de les diverses

infraestructures portuaries i,
finalment, el subjecte, públic o

privat, que les gestiona.

Un projecte de lIei que

desenvolupa l'Estatut

La primera dada que convé

retenir és que el Govern va

aprovar el Projecte de llei de

ports de les Illes Balears i el

Butlletí Oficial del Parlament el va

publicar el dia 8 de febrer de

2005. Ha comencat fa poques

setmanes, per tan t, la trami tació

parlamentaria d'aquesta impor
tant proposta normativa, tramita

ció que, amb les esmenes i els
debats corresponents, ha de

permetre la conversió del

Projecte en llei probablement en

uns quants mesos.

En materia de ports, la responsa
bilitat de legislar és compartida
entre l'Estat i les comunitats

autónornes que han assumit

competencies per mitja dels
estatuts respectius. D'acord amb la

Constitució de 1978, a l'Estat li

correspon la competencia exclusi
va sobre els denominats ports
d'interés general, mentre que a les
Illes Balears l'Estatut d'autono
mia (article 10.5) confia a les
nostres institucions les potestats
de caracter legislatiu i executiu
en relació amb els ports no

qualificats d'interes general per

DOSiIIf'l & I

l'Estat, com també sobre els ports
de refugi i els ports esportius.
Aquesta divisió entre ports
d'acord amb el seu interes permet
visualitzar rápidament la distri
bució de competencies, i apuntar
que, en principi, tota

infraestructura portuaria que no

tingui la qualificació de port
d'interes general queda en el
cercle de decisió autonómica.

Ara bé, les regles esmen tades no

delimiten amb precisió tots els

aspectes que suscita l'actuació
normativa en la materia; per

tant, convé tenir presents també
altres disposicions relatives al
domini públic, a l'ordenació del
territori i el litoral, al medi
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ambient i a altres sectors materi

als interrelacionats, sobretot,
amb la planificació i l'ordenació

portuaries. En tots aquests ámbits
hi pot haver competencies
estatals implicades que el Parla
ment balear ha de respectar.
Recordem, així mateix, que en el

projecte trames pel Govern es

descriuen les regles per determi

nar els ports de competencia
autonómica (artide 3) i s'hi

indou un annex que conté la

xarxa de ports i instal·lacions
actuals (gairebé cinquanta) sobre
la qual s'exerceixen les competen
cies de la comunitat autónoma,
No hi ha dubte, així dones, que la

futura llei de ports es dictara a

l'empara i com a desenvolupa
ment de l'Estatut d'autonomia:

EI nostre sostre competencial
permet al Parlament dur a terme

una regulació completa de la

materia, i posar de manifest

orientacions polítiques própies,
ajustades a les peculiaritats del

nostre arxipelag. Aquestes
orientacions de política portuaria
s'anuncien a l'exposició de
motius del projecte i apareixen
amb nitidesa suficient alllarg de
l'articulat. La seva transcenden
cia és indubtable, ja que els ports
de les Illes Balears que no

depenen de les autoritats estatals
conformen un sector estrategic
de primer ordre per al nostre

desenvolupament económic i

social. En el Parlament, majoria i

oposició comprendran, per aixó,
que és important encertar en la

definició dels objectius i en l'ús
dels instruments adients per fer
los realitat.

Les infraestructures regulades
pel Parlament balear

Fetes les apreciacions anteriors,
cal ara situar el lector davant

qüestions més concretes. En

aquest sentit, la primera pregunta

que hem de respondre la podem
formular en els termes següents:
quines infraestructures regulara
la futura llei balear de ports?



A aixó respon l'article 1 del

Projecte en afirmar que constitu

eix l'objecte de la llei l'ordenació

dels ports i de les instal-Iacions

portuaries i marítimes que són

competencia de la comunitat

autónoma (i no únicament de la

seva Administració, com errónia

ment s'ha afegit a última hora en

el text del Projecte). Sobre els

ports ja hem assenyalat que són

totes les infraestructures d'aquest
tipus que no tenen la qualificació
d'interes general. Ara hem

d'afegir que el legislador mateix

els defineix (article 4) com «el

conjunt d'infraestructures,
instal-lacions, espais terrestres i

aigües marítimes adscrites que

permeti dur a terme les activitats

de transit portuari i la prestació
dels serveis corresponents».
Recordem també que l'Estat ha

donat la qualificació de ports
d'interes general als ports de

Palma, Alcúdia, Maó, Eivissa i la

Savina (Llei 27/1992, de 24 de

novembre). Aquesta consideració

pot canviar si les Corts Generals

consideren que un determinat

port pot quedar fora de la xarxa

portuaria estatal. També és

possible que la gestió d'aquests
ports quedi confiada plenament a

les autoritats de la comunitat

autónoma d'acord amb alló que

preveu l'apartat 19 de l'article 12

del nostre Estatut i així es

decideix mitjancant llei o

l'instrument corresponent.
A més del ports, l'article 4 del

Projecte de llei (dedicat a defini

cions) es refereix a les instal

lacions portuáries i marítimes,
que són evidentment obres i

estructures de menor importan
cia. En la llei projectada es

consideren instal-Iació portuaria
«les obres civils d'infraestructura
i les d'edificació o

superestructura, com també les
instal-lacions mecaniques i les
xarxes tecniques de servei,
construídes o ubicades a l'ambit

portuari i destinades a dur a

terme o facilitar el transit

portuari». Per una altra banda, es

defineix la instal-lació marítima
com «tota obra fixa o instal-Iació

Dos_IIBI

desmuntable que, sense reunir

els requisits necessaris per ser

considerada com a port o darse

na, ocupa espais de domini

públic marítimoterrestre no

inclosos en la zona de servei del

port, i es destina, exclusivament
o principalment, a l'ús d'embar
cacions de pesca, esportives,
d'esbarjo o transit turístic».
Ens cal encara una precisió més.
La llei proposada no es refereix
únicament als ports i a les
instal·lacions portuáries i
marítimes avui existents, que

enumera l'annex abans esmen

tat, sinó lógicament també als

futurs, ja que les cornpetencies
de la comunitat autónoma en

materia portuaria abasten la

potestat de planificació i, per
tant, d'implantació en el litoral
de noves infraestructures. A

aquest efecte, el projecte
estableix les condicions i el

procediment per promoure
nous ports i per ampliar els
existents (i ho fa concedint un

protagonisme destacat als
consells insulars).
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EIs ports gestionats peIs
particuIars

punt que una de les novetats de
la llei és la creació d'una entitat

autónoma, dotada de personali
tat jurídica propia, que es

denominara Ports de les Illes

Balears i que quedara adscrita a

la Conselleria d'Obres Publi

ques, Transports i Habitatge. Es
tracta d'una organització que es

dotara de recursos personals i

materials suficients per assumir
la cárrega de cornpetencies que
li atribueix, de manera ambici

osa, el Proiecte que comentam:

gestió del domini públic i dels

Una segona qüestió ens remet als

tipus de ports segons els subjectes
que s'ocupen de la prestació dels

serveis portuaris. Dones bé, en la

proposta legislativa que es

discuteix al Parlament hi ha una

preocupació evident per la gestió
dels ports i les instal-lacions

portuaries.
En molts casos, la gestió corres

pon a l'Administració autonómi
ca mateixa. Recordem en aquest

serveis portuaris; tramitació i

aprovació inicials dels plans
directors de ports; atorgament
d'autoritzacions, concessions i

llicencies administratives;
establiment de tarifes i recaptació
del canon per utilitzar el domini

públic; policia portuaria; potestat
sancionadora; etc.

En molts altres casos, la gestió
total o parcial deis ports, les

darsenes i altres instal·lacions

correspon, mitjancant concessió

administrativa, aIs particulars,
siguin persones físiques o

jurídiques, adoptin forma de
societat mercantil o actum com a

entitats associatives sense

finalitats lucratives. Entre

aquestes darreres hi ha natural

ment els cIubs esportius, que
tenen un paper de gran influen

cia social a les nostres illes.

Eimpacte de la nova llei en la

gestió privada dels ports és

notable, i no tan sols per als

particulars que podran accedir en

el futur a una concessió portua
ria. En efecte, una de les dades

més destacables del proiecte és

que es preveu que els concessio
naris actuals puguin adaptar-se
voluntáriament a les exigencies
de la nova normativa, la qual
cosa ha de suposar, entre altres

coses, l'assumpció de l'obligació
de prestar eficacment els serveis

portuaris que ei Proiecte regula
amb gran detall, especialment
per als ports i les dársenes

esportives.
En aquest darrer camp s'obren

perspectives molt interessants,
particularment des del punt de

vista del sector turístic, ja que un

dels objectius de la nova norma

tiva és millorar sensiblement la

qualitat de l'oferta de serveis que

presten els ports esportius,
incIosos els aspectes
mediambientals. Com facilment

s'intueix, la modernització

d'aquest tipus de ports esta

lligada indubtablement a les

estrategies de diversificació de

l'oferta turística.

*Lluís J. Segura Ginard és

Jurista
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Tothom sop que a la

nostra comunitot

outónorno hi manca

una lIei que reguli el

sector de les
instoHocions

nóutiques.

La comunitat autónoma té

transferida aquesta competencia,
sense que fins ara hagi estat

possible disposar d'un adequat
mare legislatiu.
:CAvantprojecte de llei de ports
de les Illes Balears dóna resposta
a aquesta necessitat, en un sector

que esdevé estratégic per a

l'economia d'aquestes illes;
reconeixement que indica

l'article 8 de la Llei 30/1998, de 29

de juliol, del regim especial de les

Illes Balears.

Aquesta Llei regula de forma

integral tots els ámbits en que
conflueixen elements d'ordena

ció del territori, medi ambient,
turisme i transports; millora la

sistemática legislativa, i, en

conseqüencia, dóna seguretat

jurídica a tots els agents que

operen en el sector.

Lordenació portuaria s'instru

menta mitjancant els plans
directors de ports, vertaders

instruments d'ordenació urbanís

tica dels espais portuaris.
La Llei respon a una antiga
reclamació del sector quanta la

possibilitat d'ampliar i d'acomo
dar les instal-lacions a la deman
da actual, així com a construir

noves instal-lacions.
Es fixen uns estándards mínims
de qualitat dels serveis que s'han
de prestar, si bé es té en compte la

singularitat específica de les
distin tes instal·lacions náutiques
que hi ha en l'actualitat.
S'assoleix una vella aspiració del
sector quant a les embarcacions

abandonades, que passaran a ser

propietat de l'Administració una

vegada transcorregut el termini

legal corresponent.

La Llei té una especial sensibili

tat vers les qüestions
mediambientals a fi de protegir el

nostre litoral, vertader actiu que
podem oferir als nos tres visi

tants.

Cal dir que aquesta Llei només

afecta les instal·lacions náutiques
transferides a la cornunitat

autónoma, de manera que
queden fora de la seva compe
tencia un gran nombre

d'instaHacions náutiques que

depenen de l'Administració
cen tral. Precisamen t a les Illes
Balears és on hi ha més instalo
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lacions nautiques dependents
de l'Administració central, que
sofreixen una altra cárrega
impositiva derivada de l'aplica
ció de la Ley 48/2003, de 26 de

noviembre, de régimen
económico y de prestación de
servicios de los puertos de
interés general, cosa que

representa una gran injustícia
ja que implica una desigualtat
tributaria entre els ports d'una
mateixa comunitat autónoma.
Tot i que el text és respectuós
amb la competencia estatal pel
que fa a aquelles instal-Iacions

que hi ha a l'interior de ports
declarats d'interes general,
caldria que la comunitat
autónoma assumís de forma

integral totes les instal-Iacions

nautiques del territori de les
Illes Balears per tal que totes

disposassin de les mateixes

regles de joc i així
s'eliminassin greuges compara
tius.
També s'ha de dir que la Llei

s'ha basat en el dret autonornic

comparat, i s'ha agafat el millor
de cada una de les lleis d'altres
comunitats per adaptar-ho a la

singularitat i la idiosincrasia de

les nos tres illes.
Per tot aixo aquesta Llei crea

una nova expectativa de futur

per recuperar i millorar el
nivell de competitivitat de les

instal-Iacions nautiques de les

Balears perque continum
essent un model de referencia.

*President de la Associació
d'Instal-lacions Náutiques i

Esportives de les Balears

(ANADE)
Director general del Port

Esportiu Alcudiamar



Des de sempre lo mor

ha constitu'it un deis
atractius més

poderosos de les lIIes.
EI binomi sol i platjo ho

estat explotot per la
indústria hotelera al

lIarg de decennis, pero
avui aquesto estrategia

esdevé un reclom
insuficient per
montenir uno

economio que, de
manero progressiva, ha

augmentat la seva

dependencia del sector

del lIeure de vacances.

A la recerca de solucions imagi
natives i de contribució a una

oferta més diversificada, l'explo
tació de les potencialitats del

turisme náutic és encara una

assignatura pendent cap a la qual
s'adrecen algunes de les iniciati

ves més recen ts.

El passat mes de febrer el Parla

ment de les Illes Balears va

iniciar el trámit del Projecte de

llei de ports, que, entre altres

mesures, introdueix la regulació
de la figura de les estacions

náutiques, una fórmula fins ara

inédita en un arxipelag amb

vocació marítima, i de la qual
Menorca és la pionera. Una

delegació d'aquesta illa, encapca
lada per la presidenta del Consell

Insular, Joana Barceló, presenta
va a final de gener, a la fira

turística FITUR de Madrid, el

primer fullet informatiu de les

estacions náutiques menorqui
nes. Aquest gest simbolitzava el

final de la primera etapa d'un

procés de gestació d'un producte
diferent i especialitzat amb un

objectiu fonamental: contribuir a

perllongar la temporada turística

en un mereat en que la paraula
«desestacionalització» sembla
tan difícil d'assolir com de

pronunciar,
Les tres estacions náutiques de
Menorca -Maó, Ciutadella i
Fornells- són les primeres de les
Balears que s'inscriuen a

l'Asamblea de Estaciones
Náuticas Españolas i les úniques
de tot l'Estat espanyol que varen

superar la fase de selecció a final
de 2003. La seva estructura és
similar a la d'una estació d'esquí
i, per tant, comercialitzen

paquets de vacances amb que el

client pot combinar la practica
de l'esport náutic amb activitats

com el cicloturisme o el

senderisme, i accedir, alhora, a

una oferta diversa d'altres tipus
d'oci i de serveis, entre els quals
hi ha el de l'allotjament. La

persona que demanda amb més

freqüencia aquest tipus de

prestacions respon al perfil d'un

professionalliberal, entre 25 i 45

anys d'edat, avesat a les escapades
de pont o de cap de setmana i que

viatja amb la parella o amb la
família a la recerca de noves

propostes per al seu temps lliure.

La iniciativa privada ha esdevin

gut una peca elau en la constitu
ció d'aquestes entitats de caracter

associatiu; de les 90 empreses que
inicialment donaren suport al

projecte es va arribar a la xifra de
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les 140 el mes de gener de 2004,
quan les estacions náutiques
obtingueren el vistiplau defini
tiu. I és que la nova fórmula pot
estimular l'activitat comercial, de
restauració i, en general, de
l'oferta complementaria de l'illa,
molt necessitada de nova empen
ta després dels mals resultats de
la darrera temporada.

D'altra banda, el projecte preveu

l'especialització de cada estació

nautica en productes esportius
concrets; Maó prioritzará els

creuers turístics i ellloguer de

iots, tot i que també oferira
cursos de busseig organitzats per

empreses del sector. Ciutadella
orientara la seva oferta principal
ment cap al submarinisme i les

ESPECIALISTES
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DE MUNTANYA,
CAMPING, ESQUÍ

I ESCALADA

Tequipam per a I'aventura

excursions en barca, i Fornells

aprofitara les seves potencialitats
com a zona idónia per practicar
esports de vela. La xarxa

d'Internet es perfila com un mitia
de difusió de l'oferta prou eficac,
que es completara amb iniciatives

de promoció, ja des de 2005 i amb

l'adhesió de les agencies de

viatges i els operadors.
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El problema deIs amarratges

Mentre la posada en marxa de les

estacions náutiques avanca, una

qüestió paraI·lela concentra

novament I'atenció cap als ports
de l'illa. Les empreses dedicades
a I'activitat nautica consideren

que les infraestructures actuals
són del tot insuficients per

respondre l'interes del turisme
náutic a Menorca. D'aquesta
premissa sorgí, fa un mes, la

proposta de crear 200 nous

amarratges en un tram de «s'altra
banda» -la costa nord- del port
de Maó que discorre entre

l'Estació Naval i la urbanització

de Cala Llonga. Pero les aspira
cions de l'Autoritat Portuaria,
que compten amb el suport dels

empresaris agrupats a I'associa
ció ASMEN, han trobat una forta
contestació social entre eIs veíns

de la zona afectada, que criti

quen I'impacte que el projecte
tindria a l'entorn per la necessi
tat que hauria de dotar aquests
nous molls amb els serveis
addicionals de clavegueram,
aparcaments i aigua corren t

necessaris per aIs usuaris de les
embarcacions.
El fet cert és que en aquests

moments hi ha entorn de 300

peticions d'amarratge que no

poden ser ateses per manca

d'espai, per la quaI cosa l'Admi
nistració considera necessari fer
una reordenació del port. El

projecte sortirá a exposició
pública abans d'un termini de
tres mesos i l'Autoritat Portuaria
té ara la intenció de conciliar els
interessos d'ambdues parts.
A Ciutadella el futur port
esportiu de cala en Busquets
dotara aquest municipi amb 392
nous punts d'amarratge per a les
embarcacions que no sobrepas
sin els 30 metres d'eslora. El
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projecte, quantificat en una

inversió de quasi 44 milions

d'euros, és un dels més ambicio
sos de la legislatura, pero també
ha encetat un debat apassionat
en tre els partidaris i els detrae
tors de l'obra, que s'han constitu
It en sengles plataformes.
La Coordinadora en Defensa del
Port de Ciutadella féu arribar, el
mes de febrer, la seva queixa fins
a Brussel·les, per considerar que
la iniciativa promoguda pel
Govern balear vulnera la
directiva comunitaria pel que fa
a l'informe d'impacte ambiental

previo Aquest col-lectiu vaticina,

a més, importants conseqüencies
sobre l'entorn paisatgístic de la

zona, que es troba a prop d'algu
nes platges.
Per la seva part la plataforma
que defensa l'ampliació del
Port de Ciutadella sosté que la
construcció del dic exterior i de
la dársena esportiva són

compatibles amb els continguts
del PIa territorial insular (PTI)
aprovat pel Consell de
Menorca. Aquesta associació

destaca, d'altra banda, el
caracter dinamitzador del

projecte en el mare d'una
economia com la menorquina.

El fet cert és que el port espor
tiu de cala en Busquets, com la

possible ubicació de nous

amarratges a Maó, fan pensar
en la conveniencia de conside
rar aquestes accions dins els

parametres d'un creixement

que ha de ser sostenible no tan

sols des del punt de vista

mediambiental, sinó que també
ha de tenir en compte l'estacio
nalitat de la demanda, tan

present a Menorca, que pot fer

que l'oferta esdevengui
sobredimensionada i poc
rendible durant alguns meso s

de l'any.
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Sense por de ser

exagerat, hem de

reconeixer que les

obres previstes al port
de Ciutadella, és a dir,

el dic exterior i la

dórseno de cala en

Busquets, constitueixen

una de les agressions
ambientals més greus

que s'estan plantejant
a la Mediterrania en

aquests moments.

Si aquestes obres són l'emblema

de la nova política portuaria del

Govern, estam davant un

panorama catastrofic que recorda

el dels anys 70 i 80, en que es

consuma bona part de la destros

sa ambiental i territorial que avui

patim.
Lespigó exterior suposaria la

transformació paisatgística més

important que ha patit mai

Menorca, i afecta igualment la

qualitat de les aigües del port. El

milió i mig de metres cúbics que

es pretenen excavar a cala en

Busquets, i els milers de metres

quadrats de fans marí que es

veurien afectats per les dues

obres, representen una autentica

desproporció en una illa que ha

treballat molt perque les genera-

Dos

cions futures puguin tenir un

medi digne. La concessió privada
del port esportiu implicaria, a

més, que quasi cap ciutadellenc

tengui suficient poder adquisitiu
com per aconseguir un amarra

mento

El litoral, un bé escas

Aquesta introducció referida al

port de Ciutadella evidencia un

concepte que a les nos tres illes es

repeteix constantment. Per

interessos especulatius, o si més

no sectorials, sam capaces
d'arruínar part del principal
recurs econórnic que tenim: el

paisatge i la casta.

En un país turístic com el nostre,
el litoral, la vorera de mar,

concentra gran part de l'activitat

económica. És, per tant, la zona

més sensible i vulnerable. Cal
anar amb peus de plom a l'hora

d'intervenir, ja que, en definitiva,
el litoral constitueix el recurs

turístic, ambiental i, consegüent
ment, económic més important
de les illes Balears.

I és elar que el valor economic

del litoral supera i de molt

l'interés economic dels beneficis

que pot generar una dársena o un

port.

La privatització del domini

públic

La Llei de Costes del1988

consagra el caracter públic del

litoral, ordena els usos permesos,

els usos prohibits i alhora

estableix objectius de conserva

ció molt estrictes tant pel que fa
als valors ecologics i paisatgístics
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d'aquests espais com al manteni

ment del seu caracter de domini

público
La construcció de pons espor

tius, de darsenes, etc. és un

procés de privatització encoberta
del domini públic
maritmoterrestre que d'entrada

xoca amb els objectius de la Llei

mateixa.
Massa sovint hem vist com els

ports esportius acaben barrant el

pas als vianants, constitueixen

«guetos» inaccessibles i en alguns
casos acaben generant uns usos

comercials totalment contradic

toris amb la Llei. És el eas de

Punta Portals, a Calvia, i el port
esportiu d'Alcúdia.

Les conseqüencies ambientals

i paisatgístiques

EIs pons esportius són construe

cions especialment impactants.
D'en trada, la creació de recin tes

portuaris produeix sempre un

embrutiment de les aigües
tancades o semitancades, que
actuen a més a més com a focus
d'irradiació d'aquesta brutor cap
a les aigües circumdants a causa

de l'abocament de tot tipus de

contaminació des de les embar
cacions i les instal-lacions

portuáries (olis de motors,
residus sólids, detergents,
pintura.rnenjar... ).
La modificació del regim de

corrents i de l'onatge sol ser,
dissortadamen t, una de les

conseqüencies més lamentables
de la construcció de ports, tal
com s'ha pogut comprovar a

Estam a un panorama
cctostrófic que recorda el

deis anys 60 i 70

tants de llocs del litoral illene,

Aquestes modificacions no tan

sols es generen per la construcció
dels obstades (espigons, esculle

res, dies ... ) sinó també per la
reflexió i la contrareflexió de les
ones.

Alguns ports
han significat
fer malbé
extenses

praderies de

posidónia, ja
que han

provocat que es

traslladassin o que desaparegues
sin. Cal recordar que destruir

aquestes praderies suposa reduir
notablement la producció
d'arena, destruir un habitat de

molts de peixos.
No es pot obviar tampoc el fet

que els pons esportius acaben

escampant embarcacions per tot

el seu entorno Dit d'una altra
manera: els ports són focus

d'irradiació de barques i de iots a

les zones dels voltants i creen

problemes ambientals a zones

d'interes natural.
La desfiguració de paisatges és la

primera i evident conseqüencia
de la construcció de ports, a

causa dels espigons, dels dies i de

les edificacions.

Fan falta nous amarraments?

La temporada alta dels ports
esportius és realment curta i just
supera el mes i mig, entre elIS de

juliol i e13I d'agost, segons
afirmen distints estudis realitzats

als darrers anys i tal com s'evi-

dencia fent una volta a qualsevol
instal-lació nautica a la primave
ra o a l'hivern.

Quaranta-cinc dies per tempora
da per a unes instal-lacions que
tenen un impacte ambiental tan

elevat no pot justificar mai seguir

construint i ampliant ports
esportius.
El plantejament que fa la patro
nal del sector náutic de la
necessitat d'incrementar el
nombre d'amarraments i de
construir nous ports, a causa de

la gran demanda existent, s'ha de

discutir en profunditat, ja que els

interessos d'aquest sector xoquen
amb els interessos generals.

EIs canvis socials que provo

quen

En moltes ocasions les grans

ampliacions de ports esportius
han provocat canvis socials

notables, des de l'expulsió
progressiva de les petites embar
cacions fins a transformacions a

les zones urbanes que hi con

fronten.
D'altra banda, els nous pons
poden afectar negativament la

qualitat de vida dels habitants

dels nudis urbans que es troben

devora els pons com a conse

qüencia no tan sols de la degra-



dació ambiental i paisatgística
sinó també de l'increment del
transit de vehicles i d'embarcaci

ons, de la pujada dels preus, de la

massificació, etc.

EI fet que una part important
deIs amarraments sigui per a

grans embarcacions pot provo
car uns canvis socials evidents a

la zona.

Lalternativa ecologista

EIs impactes generats per les
instal-lacions nautiques, la

privatització encoberta que

�il!uSlitat\,::)(.ISO 9001·2000 tt0205tl·0
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el Eusebi Estada. 66 - 68 '
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impliquen, la transformació social
derivada de construir-les o ampliar
les, etc., exigeixen que les adminis
tracions prenguin mesures per
evitar noves malifetes al litoral.

Segurament és possible, empero,
que es pugui incrementar el

nombre d'amarraments de

Mallorca sense haver d'incremen

tar obligatoriament el mirall

d'aigua afectat pels ports. Aixó

implica apostar pel que es coneix
com el dic sec, és a dir: no usar els

ports com a aparcaments d'embar

cacions i tenir les barques a fora.

Igualment, és possible instal-lar
molls provisional s o molls flotants
a l'estiu per absorbir la demanda

que hi ha en aquesta epoca de

l'any.
Per últim, també seria factible
incrementar el nombre d'amarra
ments a forca de remodelar interi
orment alguns ports i fer més
eficient la disposició dels espigons.

Visió a llarg termini del litoral

El món de la nautica a Mallorca
ha d'avancar no cap a l'increment
d'amarraments o la construcció o

l'ampliació de ports esportius. Ans
al con trari, és necessária una visió
a llarg termini del litoral que posi
al capdavan t de tot la conservació

d'aquest espai, sens dubte el més

valuó s des del punt de vista
ambiental i econornic de les illes
Balears.
El litoral no s'ha de convertir en un

aparcament d'embarcacions que
s'utilitzen set dies a l'any durant

una part de l'estiu. Aquest és un cost

exagerat per a una area tan frágil i
valuosa.
La nova política de ports del

Govern ha de tenir una visió a llarg
termini del litoral; no s'ha de guiar
per l'afany especulador, el qual
acabara repercutint negativament
en l'espai estrategic i ambiental més
valuós que tenim.

*Miquel Ángel March es vocal
del GOB.
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Eivissa viu moments de
canvi pel que fa ais

ports esportius. EI Plo
territorial insular

reservo espai perque
se'n construeixin rnés,
pero encara hi ha mol
tes qüestions per resol

dre, com la reforma

definitiva del port
d'Eivissa. A més a rnés,
un tema cada cop més

important: eis preus
deis amarratges en

propietat a I'illa no han
deixat de pujar en eis

darrers cinc anys, fruit
de la nombrosa

demanda en relació

amb I'oferta.

,

Parlar de ports esportius és un

terna polemic a Eivissa, quasi
tant com la construcció de nous

camps de golf. Pero en qüestió de

preus, no ho dubteu, aconseguir
un amarratge en propietat és més

difícil que no que una parella
jove aconsegueixi pis. Si per
180.000 euros encara es pot trobar
un pis de tres habitacions, amb

aquesta quantitat no podreu
comprar ni tan sols un amarratge
per a un vaixell de dotze metres

d'eslora. S'arriben a pagar més de

200.000 euros per un d'aquests.
Per un de setze, feis comptes:
entre 450.000 i mig milió. I pels
més gran s, els de 30 metres, s'ha
arribat a parlar de preus al
voltant del milió d'euros. Si el

llogau, si en trobau, les quantitats
es moderen, pero així i tot són
ben respectables: 10.000 euros

més impostos i consums en els
casos d'embarcacions de dotze
metres i 16.000 més impostos i
consums pels de setze. Si trobau
un lloc quan us in teressa, veureu

que una gran majoria ja estan

assignats en propietat. En

temporada alta, juliol i agost, és

Dos
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ben tradicional que mol ts
vaixells no trobin lloc i hagin de

passar les nits a les entrades de

ports o de cales.

Lespeculació en torn dels preus
dels amarratges ha augmentat a

un ritme encara més elevat que el

dels preus immobiliaris en els

darrers cinc anys. «La situació és

ben simple: hem viscut un

increment brutal de preus. Com

que és una cosa que no es troba al

mereat, qui es decideix a vendre

ellloc que té en propietat sap que
en pot demanar el que vulgui. I el

pitjor no és aixó, sinó que

sempre trobara algun desesperat,
i em sap greu titlar-lo així, que

pagara el que li demanen»,
explica Cristina Marí, delegada
de la patronal ANADE a les
Pitiüses i directora del port
esportiu de Marina Botafoc. Marí
no dubta a qualificar aquesta
situació d'eindesitjada», perque
fa que aquest mereat de

compravenda estigui «sobrevalo
rat i que es visqui en una situació

irreal, que s'hauria pogut evitar
en gran manera si s'haguessin
deixat construir més amarratges.
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I compte!, que no estic parlant de
deixar fer un port esportiu a cada
cala». En opinió de la represen
tant de la patronal nautica, la

situació justifica «rnés que de
sobres un creixement moderat en

el nombre de ports esportius i

d'amarratges. Per a l'interes de

tots, perque es un tipus de

turisme de gran nivell de despesa
i que a més a més esta en bona

part desestacionalitzat. En un

port esportiu hi ha moviment tot

l'any».
EI valor de mereat que tenen els

amarratges també ha quedat dar

per a la Conselleria d'Hisenda
del Govern, que abans d'acabar

l'any va emetre una ordre que

regulava els preus de mereat

d'aquests llocs a bona part dels

ports esportius de les Illes. El

resultat, en el eas d'Eivissa,
assenyalava que un de 22 metres

a Santa Eularia té un valor de
198.333 euros, i a Ibiza Nueva i
Marina Botafoc, de 258.435. Al

Club Nautic de Vila el valor és

menor, de poc rnés de 154.000. El

metre d'amarratge surt ben car,
com es pot veure. Tampoc no cal
dir que aquestes valoracions del

Govern han resultat ben poc

populars entre el sector náutic
arreu de la les Balears, que, entre

al tres arguments, assenyalen que
els ports esportius són concessi

ons, que en molts dels casos

d'Eivissa vencen e12018. En els
darrers anys, s'ha vist un major
interes de catalans i de residents
a la resta de l'Estat espanyol per
comprar amarratges a Vila,
enfront d'epoques passades en
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nous ports. Només en el cas de

Sant Antoni, s'havia autoritzat el
club náutic a augmentar en una

petita xifra el nombre d'amarrat

ges. La tornada del pp al poder
ha canviat tot aixó, i segons el
nou PIa territorial insular,
aprovat inicialment l'estiu passat
per l'equip de govern de Pere

Palau, es preveu lloc per
construir quatre ports nous, amb
la novetat d'un a Portinatx (Sant
joan), un altre a ses Variades

(Sant Antoni) -un lloc on des de
fa molt de temps es parla que hi
ha projectes, amb la família
Matutes amb interessos a la zona

(no esta confirmat del tot on

s'ubicaria el nou port)-, a més
d'un altre a Sant Josep. Pero el
debat és ben viu a hores d'ara.

:CAjuntament de Sant josep, per
exemple, ha mostrat interes per
fer-ne un a Port des Torrent.
7.000 firmes de vesins i empresa
ris demanen que es doni permís

per fer-ne un altre a la zona des
Viver (Vila).
I per sobre de tot aixó plana el
destí que pot ten ir el port espor
tiu d'Ibiza Nueva i, en una

menor part, el del Club Nautic de
la Ciutat d'Eivissa. EI nou PIa

general d'ordenació urbana

(PGOU) -que ha generat gran
polémica al municipi, i l'abando
nament d'un dels partits del
Pacte Progressista, l'Entesa
Nacionalista i Ecologista
preveu el trasllat d'amarratges del
Club Náutic i la desaparició (i
posterior trasllat) de l'actual port
d'Ibiza Nueva, per treure l'actual
transit de mercaderies i passat
gers de la Marina, amb un balanc
de reducció d'amarratges a

l'interior del port. Pero tota

intervenció que es faci al port
també ha de tenir l'aval de Ports
de les Balears, entitat presidida
per Joan Verger, cosa que obliga
que l'esquerra governant a Vila

negocii amb el PP per prioritzar
les actuacions al port.
Tot aquest embolic pot semblar
encara més gran tenin t en

compte que la concessió d'Ibiza
Nueva acaba al final del2003 i
Ports de Balears prorroga un any
més la concessió, fins que es

tengués clara la fu tura ordenació
del port. Una de les conseqüénci
es imprevistes d'aquesta prorroga
fou un augment de taxes als

propietaris d'amarratges, que
havien de comencar a pagar
preus de nivell de lloguer de

placa, cosa que triplicava en

alguns casos el que pagaven. El
fet provoca una mobilització

posterior dels propietaris per

pal-liar-ne els efectes.
La situació, pero, no és de caos.

Més aviat és una mescla de
confusió i d'expectatives de futur,
perque les perspectives són de
creixement. S'acosta l'hora de

prendre decisions i no tan sols
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són de nombre d'amarratges o de

ports, sinó també de model
econórnic i turístico Enrie

Moreno, delegat a les Pitiüses de
la Confederació d'Associacions

Empresarials de les Balears

(CAEB), aposta per un «turisme
de qualitat, que vol dir ports

esportius i iots, un tipus de

visitant que té un gran nivell de

despesa, tant pel que fa a mante

niment d'embarcacions com a

consum en els comercos i les

empreses de l'illa. Sense entrar

en el nombre de ports que digui
el PTI que es poden construir,
aquí ja no hi entram, consideram

que el turisme náutic aporta
millares i que ha de ser una de

les nostres apastes de futur».
De forma diferent ha veuen des
de l'oposició al Pp, tot i que amb
diferents graus, i des del movi
ment ecologista, representat pel
Grup d'Estudis de sa Naturalesa

(GEN-GOB). [oan CarIes

Palerm, portaveu, assenyala que
«el nostre litoral ja esta prou
saturat d'infraestructures com per

plantejar-se augmentar encara

més el nombre d'amarratges i de

ports esportius». Palerm denun
cia el «cinisme» que hi en el PIa
terri torial insular a l'hora

d'afrontar el tema dels ports
esportius: «Fins i tot una causa

justa com és la reclamació
historica d'una doble via de

comunicació entre Eivissa i

Formentera, que permeti evacuar

gent quan el port de la Sabina

estigui tancat pel mal temps, es

canvia del tot, i es permet fer una

instal·lació a la Canal, en ple
Pare Natural de ses Salines, que,
de fet, seria un port esportiu més.
És trist, pero és així.»

Més de 2.500 amarratges a les
Pitiüses

En l'actualitat, hi ha més de 2.500

punts d'atracament a les Pitiüses.
La instal·lació més gran és la del

port esportiu de Santa Eulária,
amb 755 places; seguida d'Ibiza

Nueva, dins el port de Vila, amb

536; Marina Botafoc, amb 428; el
Club Náutic d'Eivissa, 340, i el de

Sant Antoni, 300. EIs dos ports
esportius de Formentera, For
mentera Mar i Marina Formen

tera, concentren prop de 200

amarratges. Pero aquesta quanti
tat total no és la que esta a

disposició dels navegants que

vulguin trabar lloc quan estan de
vacacions a l'illa. Més de la

meitat d'aquests llocs esta en

propietat, i, per tant, fora de

mereat, llevat que algú vulgui
vendre i l'interessat estigui
disposat a pagar el que demana.



La manca d'humitat provoca que
les fustes es dilatin, d'entrada

s'obren vies d'aigua que general
ment es poden estroncar sense

gaires problemes, pero si la

situació es perllonga els danys es

poden convertir en vertaderes

avaries que condueixin a la

perdua del bastimento

Són preceptes que afecten les

embarcacions de construcció

artesana que les desterren de
solucions com les marines

seques. És cert que el procés pot
mitigar-se si els bastiments es

mantenen en espais humits,
protegits del sol, pero no és

tothom qui pot gaudir
d'instal·-

lacions que compleixin aquestes
condicions. Tradicionalment,
són els escars o barraques les
cambres que han complert la

funció de preservar les e_ ........._ ....'"

cions de fusta quan estan en sec,

pero són un tipus d'immoble en

regressió, gelosament ocupats per

quells que hi han pogut accedir

per herencies familiars o cessi

ons moIt especials. Per la seva

ubicació arran de mar, entren en

cqnflicte amb la Llei de Costes.

Queden incIosos en espais
públics, la qual cosa només ha de

permetre gaudir-ne legalment pel
sistema de concessions, i sembla

inviable construir-ne de nous.

EIs perjudicis de romandre en

sec pe a marina de fusta
scendeixen l'anecdota o la

Per a les embarcacions
de fusta, no tenir un

espai on romandre en

surada suposa

exposar-se a un crític

procés de degradació.



suportable. Bé és certq�oltes
embarcacions s'han restaurat

després de períodes perllongats
fora de l'aigua, pero allo que en

principi hauria suposat una

simple repassada o calafatat es

transforma en una intervenció de
cost c�és elevat si les
inclemencies han tingut temps de
fer i accentuar ferides. La situació
és crítica per a tots aquells exem

plars que, mancats d'un indret

tat, queden condemnats a

esperar en varadors descoberts,
pitjor encara si són extensions de

ciment própies de ports o clubs

náutics, on el sol es reflecteix de
forma acusada. Tot plegat afecta
directm'hent la indústria dels
mestres d'aixa, que veuen minvar
el nombre de clients, que es fan
enrere en veure que la situació per
a la fusta es complica quan més
difícil és tenir un amarrament.

EAssociació d'Amics del Museu
Marítim de Mallorca és.en

procés de formalit-
zar una

petició per afavorir l'accés de les
embarcacions artesanes als clubs i

ports esportius. Fonts de l'entitat
han puntualitzat que la seva

demanda no passa per reclamar
subvencions per assumir el cost

dels espais, pero sí que advoquen
perque les instal·lacions prevegin
un índex mínim per a bastiments

d'aquesta naturalesa. No és una

petició estranya si tenim en

compte que els clubs mateixos
han de justificar un percentatge

-

estipulat d'embarcacions de vela.
Cal tenir dades de regressió ele la
flota artesana per entendre la
transcendencia del tema. Entre

l'any 1990 i e12001, el nombre de

pasteres inventariades a Mallorca
va pássar de 77 unitats a 14; eL
gussis es reduíren de 30 a 12 entre

el 1996 i el200 1; els bots se e

coberta patiren una sa

regressió de 66 a

unitats durant el maTili·••�;_.
Són tres casos d'embarcacions

lleugeres i de mides moderades

(generalment no superen els 20

pams), vinculades al' vegacio
de rem i de vela o, opcionalment,
de motor (interior o poper, depen
de l'embarcació i de les preferenci
es personals). Són també les

tipologies tradicionals més
afectades per la competencia dels

.

petits botets de fibra per a la pesca __ ••• i'"

o el bany que avui trobam en el
mereat. Per dimensions, una

�arina seca seria una bona opció,
per exemple, per a una pastera,
que facilment es podria llencar a

'aigua anibpoc esforc, Pero
l'efecte de la dilatació passa
factura, especialment si l'embarca
ció es veli obligada a estar üñ estiu
en sec, ja qlie a l'hivern l'agressió
no és tan punyent i, fins i tot,'"

.' ..._-�

després dels mesos més

freds, una embar-
.���--:;:::::"'::"�--



cació de fusta pot tornar a l'aigua
sense problemes. Pero és precisa
ment quan més falta fa, a l'estiu,
que els 1I0cs d'amarraments tenen

més demanda.
La preponderancia d'embarcaci
ons menors entre la flota tradicio
nal que es conserva estableix un

nou perjudici en contra seva

simplement pel plantejament
económic del sector. La mar s'ha
transformat en un territori per
accedir al qual s'han de pagar
canens cada cop més inabastables

per als propietaris de capitals
mitjans. Bona part de la flota, per
exemple, de lIaüts de fusta insu

lars, pertany a persones de poder
adquisitiu moderat que fins no fa
tant gaudien d'un amarrament en

condicions raonables. Les Balears
han decidit sentenciar aquest
sector. Es van eliminant els espais
d'amarrament públics amb

arguments de millor gestió i

serveis, o de generar riquesa. Pero,
riquesa per a qui? I bona gestió i
bones prestacions només perque
és privada o perque la pública no

ha posat prou voluntat per estar a

l'alcada?
El petit usuari ha de pagar xifres

exagerades per
accedir a un club

nautic, i és una

asseveració con

trastada; el segon
club més económic
de la badia de

Palma té una quota
d'entrada tres pies

superior a la del Club Marítim de

Barcelona, entitat amb prestigi
reconegut, amb una situació de

privilegi, a uns centenars de

metres de I'estatua de Colom. Fets

com aquest afecten la nautica en

general, pero a la marina de fusta,
literalment, la pot condemnaro
Les lIistes per accedir a un

amarrament públic s'alIarguen
perque entrar en un club nautic és

quelcom cada cop més inabasta

ble. EIs espais propietat de

l'Administració per als qual es

deleix l'usuari són atractius pel
preu, pero no tenen bones

prestacions de seguretat i de

serveis. Qui sap si en un pacte no

escrit per no entrar en competen
cia amb els clubs náutics, que han

d'argumentar els seu atractiu i les

seves tarifes amb quelcom que els

espais públics no ofereixen.

Una marina privada ha ocupat en

els darrers anys els antics amarra

ments públics que hi havia en una

considerable extensió del passeig
Marítim de Palma, amb el precep
te afegit que els amarraments que
ofereix tenen una eslora mínima
de set metres, cosa que evident

ment afecta el preu. En queden
fora, per tant, totes aquelIes
embarcacions d'eslores inferiors,
entre les quals trobam un gran
nombre d'embarcacions artesanes,

que només poden integrar-se en

les noves instal-lacions si paguen
per un espai superior al que
necessiten.

Sempre que es mantengui aquesta

Dos
•

forma de fer, es mantindran com

una fal-lacia les suposades bones

intencions generals que es puguin
argumentar per justificar les

ampliacions de ports esportius. Si
en aquestes noves instal-lacions es

dóna prioritat a les grans eslores,
la nautica popular en continuara
estant desterrada i, com es veu, per
extensió no s'afavorirá la preser
vació de patrimoni marítimo

S'estableix la paradoxa entre alló

que el sector nautic i turístic vol

aconseguir a través de la nautica i

la imatge del paisatge tradicional

del litoral insular que tants cops
s'ha reflectit en postals amb

vocació de pintoresques. La

imatge turística de I'arxipélag
necessita del recurrent llaüt de

fusta, pero les polítiques que

s'apliquen hi van en detrimento
De moment, no s'han pres
seriosament referents com

Franca, Estats Units o Italia, on la
marina de fusta va acompanyada
d'un projecte económic fort. A

Bretanya se celebren els encontres

d'embarcacions tradicionals de
Brest i de Douarnenez amb un

exit inqüestionable. Unes tres mil

embarcacions arriben a concen

trar-s'hi i fins a sis milions de

persones passen pel port de Brest

per presenciar l'espectacle.
Douarnenez, poble de menors

dimensions, atreu una flota més

moderada, pero tant una vila com

l'altra en treuen uns redits

envejables derivats del turisme i
de la indústria de l'oci. Aixó sí, els

ajuntaments estan implicats en la
construcció d'embarcacions

tradicionals, hi ha drassanes
tradicionals consolidades per

produir bastiments artesans que
troben acomodacions accessibles
en els seus ports. És la fórmula

d'ajuntar sense complexos cultura,
patrimoni, esport, societat i

promoció turística. El tractament

que la marina tradicional rep a les
Balears de moment és prou
diferent; que no hi hagi hagut ni
un sol mestre d'aixa en els quatre
darrers salons nautics és un fet

prou significatiu, i si n'hi ha hagut
en alguna edició ha estat un fet
aíllat i amb poc exit.



Campanyes com «Producte
Balear» o «Fet a Mallorca,
boníssim» reflecteixen el suport
institucional cap a determinats

productes. Podria l'embarcació
tradicional insular beneficiar-se
de quelcom similar? 0, més

encara, hi ha res que ho impedei
xi? No seria aquest afavoriment
d'accés a un amarrament una

mesura factible?

La elau sembla que és girar la

truita, plantejar la supervivencia
de la marina tradicional com un

fenomen económicament

interessant i no com una molestia.
Un seguit de dades ens ajuden a

entendre com influeix la major o

la menor accessibilitat a amarra

ments de les barques de fusta.
Dues barques de bou mallorqui
nes exerceixen el xárter a

Catalunya, on les han restaurades

per integrar-les en una indústria
estretament lligada al turisme amb

l'argument eficac, precisament, de
la seva condició de bastiments
d'interes patrimonial. Ens referim
a la Rafael i a la Sant Isidre, totes

dues afavorides amb condicions

específiques per romandre a ports
de la Costa Brava. De la mateixa

manera, diverses embarcacions
menors de les Illes s'han venut a

aficionats de Catalunya en el
darrer any, que no tenen els

problemes que hi ha a l'Arxipelag
per trobar un lloc en surada,
alhora que veuen com en el seu

litoral les barques com aquestes
han desaparegut de forma més

accelerada. El seu problema va ser

que, com que la majoria de flota
de pesca s'avarava a la mateixa

platja, en arribar el boom del

turisme les barques es cremaren

per fer lloc als para-sols i a les
tovalloles. Ara, pero, la gestió dels

ports esportius que han proliferat
es regeix amb tarifes que, com ja
hem indicat, són més favorables

que no les insulars. Amb un

veínat més raonable en aquest
sentit, si les Balears no s'alien
amb la seva flota tradicional,
aquesta esta condemnada a

desapareixer o a emigrar cap a

aquelles aigües que els són més
favorables.



Jccn Verger



 



-EI transit al port de Palma

experimenta el 2004 un incre

ment del 15 per cent i enguany

l'esperau del20 per cent, pero
ja heu avisat que les reformes
al moll Vell just serviran eIs

próxims deu anys. En aquestes

cada dia més grossos. En aquestes
condicions no ens queda més

remei que preparar un pla
director, el qual haurem de

consensuar amb l'Ajuntament,
amb el Govern i amb Ports de

l'Estat, per fer del moll VelI, que
ara esta desfa

sat, el que es

diu un port
ciutat. Aquest
és l'esquema
que ara seguei
xen la majoria
dels ports, des

que a Barcelona es va posar el

Maremagnum. No és que haguem
d'imitar Barcelona, és que ara és

una zona infrautilitzada i pot ser

un dels millors ports nautics

d'Europa. Alhora, la reforma per
deu anys valla pena, perque és el

moment de cercar recursos amb

la idea de dur a Paraires tot allo

que són creuers i cabotatge,
mentre que les mercaderies i les

reparacions d'embarcacions

condicions, paga la pena
encetar aquest gran canvi?

-Sí, perque el nostre pla director
és un projecte de futuro EIs
increments de transit a Palma es

deuen sobretot al fet que un

operador, Transports Marítims
d'Alcúdia, ha deixat de treballar
en aquella zona per desplacar-se
a la capital, ates que aquell moll

és de baix calat i els vaixells són

especial
PONT·l r DE MAIG

SICILIA vol directe des de Palma,
519,00 EUR

SICILIA al seu aire, avió + cotxe

319,00 EUR

VENECIA vol via Madrid

649,00 EUR
LISBOA vol directe des de Palma,

415,00 EUR

ESPECIAL PARIS vol directe des de Palma 05 al 08 de mai�
525,00 EUR

No inclou laxes, ni suplernents de carburant
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aniran al dic de l'Oest, depen
dent de l'ampliació que s'hi

pugui fer. No podem créixer cap a

la catedral, perque és una imatge
emblemática de l'arribada a

Mallorca en vaixell, tot i que
seria alló ideal, ates que la

fondária allá és just de dotze

metres, mentre que al dic de

l'Oest supera els vint. Necessitam

aquestes reformes.

-Fareu les concessions d'obra

per separat.

-Sí, tot i que integrades al mateix

pla director, pero per fases. Per

que? Perque el pressupost va de

vuit-cents a mil milions d'euros,
que són xifres que fan por, i és

impossible fer la inversió de copo
No hi ha recursos suficients, ates

que perdem els fons de cohesió

europeus que a l'Estat han

perrnes fer carreteres, AVE ... Ens

hem de plantejar altres soluci

ons, pero les hem de preveure ja
amb un pla director.

- Teniu pendent en aquest
sentit una entrevista amb

Magdalena Álvarez, la ministra

de Foment. Quines esperances

hiposau?

-No, encara no l'he tinguda, tot i

que sí que m'he reunit amb el

secretari general de Ports de

l'Estat, Mariano Navas. Per

experiencia, tinc una concepció
particular del funcionament de

les coses a Madrid: si un va

directament a parlar amb el

ministre, poques vegades té

possibilitat d'exit, En canvi, amb



evista
Navas hem aconseguit fons de
cohesió per a dues obres, per al
moll Vell i per a Maó. És més
efectiu parlar amb secretaris

generals i subdirectors, que
acostumen a resoldre el vuitanta

per cent deIs problemes.

-Peró el Ministeri us esta
demanant autofinancament, a

partir dels vint milions anuals

que teniu de superavit i la
inversió privada possible.

-Com us deia, s'ha acabat
recórrer aIs fons de cohesió, iens
hem de limitar a emprar aquests
quinze o vint milions, quan la

despesa anual d'inversió que
esperam seria d'uns quaranta,
sense considerar ara aquesta gran
obra que tenim pendent. Com ho

podem fer? EIs ports tenen una

activitat económica important,
on es poden generar recursos

mitjancant la iniciativa privada a

través de les concessions. Per

exemple, ara fa poc várern obrir

pliques per a una concessió de

reparació d'embarcacions, amb
una inversió de sis milions més
un canon de nou-cents mil euros.

Bé, dones ens hem trobat amb

pliques amb una inversió de

quinze milions i un canon de dos
milions i migo Per que? Perque hi
ha negocio Rem d'aprofitar eIs

imputs de les societat privades.

-Quant pot durar aquesta
primera fase de les obres?

-No és necessari fer-la d'un copo
S'ha de comencar la fase definiti
va d'aquí a uns quatre anys i

acabar-la en dotze o quinze, si
obtenim tots els permisos. Pero si
assolim tots eIs objectius del pIa
director, tindrem un port per a

quaranta o cinquanta anys.
-EI port de Palma és complex,
amb un club náutic i un Club de

Marque
compliquen la
seva reforma ...

que ens encareix tant les obres.
En relació al Club Náutic, he de
dir que fa una gran feina de

promoció; cree que no l'hem de

tocar, pero sí podem tocar aquest
moll Vell en que ens trobam ... i la
zona de pescadors, si eIs trobam

-En realitat, el
Port no pot
créixer més
interiorment,
perque eIs vaixells que vénen de
cada vegada són més grossos. No

podem créixer entre Ponent i el
dic de l'Oest, ni davant la Seu.
Podem créixer més enllá del dic
de l'Oest, pero allá el calat és de

gairebé trenta metres, i és aixó el

un altre lloc on puguin anar, i

aquí entra en joc l'ampliació al
dic de l'Oest, Així, ara just podem
renovar el moll Vell. El Club de
Mar és una concessió que acaba
el2017 ... i ja tindra un altre, no

jo, el maldecap de renovar-Ia-hi

�
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o no! Per nosaltres, la nautica

esportiva té una importancia
capital, que arnés s'ha incremen
tat en els darrers anys: avui ens

falten amarraments.

-Feia la pregunta des del punt
de vista legislatiu, perque eIs

ports de l'Autoritat es regeixen
segons la normativa estatal,
mentre que eis ports esportius
depenen de la legislació

autonómica, que ara es modifi

ca. No s'hauria d'harmonitzar

aquesta situació?

-Aquesta és una possibilitat que
al Govern li interessaria, és dar:
obtenir la gestió o la cogestió dels

ports estatals. Pero hem de veure

que el nostre consell d'adminis
tració ja és essencialment

autonómic, entre cárrecs nome

nats pel Govern, com el meu,
més agents socials; l'Estat just hi
té cinc o sis membres. Pero des

d'aquest punt de vista, és vera

que ambdues lleis tenen diferen
cies substancials i que s'haurien
d'harmonitzar per caminar en la

mateixa línia. Per exemple, la

situació financera del Club
Nautic pot canviar si esta amb
nosaltres o si esta amb la Comu
nitat Autónoma.

-Ens estam oblidant d'alló més

important, les mercaderies i eIs

passatgers.

-És certo Tot i que el transit de

passatgers ha davallat una mica

per la concentració de companyi
es, el transit de mercaderies té
una importancia capital. Podem
tenir turistes, pero també
necessitam colfloris! Aixó no

obstant, en relació aIs passatgers,
la urgencia és millorar la segure
tat, un fet complex. Pero de la
mateixa manera que el públic de
creuers ja ha de passar per un

escánner, a partir de 1'1 de juliol,
també els passatgers que vénen
de la Península hauran de passar

per aquest control. Aixó ens

incrementara l'operativa i la

despesa, pero és necessari, i tard
o d'hora aixó també s'haurá

d'aplicar a les mercaderies, que

ens donen els recursos econó

mies més grans. Dit aixo, us he
de dir que la nautica comenca a

donar-nos uns recursos molt

importants, cosa que no passa a

la majoria de ports d'Espanya.

-Parlem del passeig marítim de

Palma, un altre eas de doble

competencia: en aquest eas, de

l'Autoritat Portuaria i de l'Ajun
tament. Quin ha de ser el seu

futur?

-No cree que Catalina Cirer hagi
renunciat al seu soterrament,

pero és dar que no té recursos

financers a bastament. És un

projecte que m'agrada, tot i que
ens creava una certa complicació
per a l'entrada i sortida de
mercaderies en camió. Com que

aquests no són petits, s'hauria de
fer obra per davall del nivell

freatic, i aixó encareix l'obra. És
un projecte complicat, pero des
del punt de vista de l'Autoritat

Portuaria, aquest problema se

solucionara des del moment en

que duguem totes les mercaderies
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al dic de l'Oest, des d'on podrien
partir cap a Palma per la via de

cintura, i aixó ja esta previst al pla
director.

-I com evitar el botellón?

-(Riu.) Bé, si avanca la idea .de
reforma del moll Vell cap a un port
ciutat, és possible que es traslIadi

aquí una altra vegada! Ara seriosa
ment, el botellón suposa un proble
ma gran per a nosaltres, perque em

consta que més d'una festa es fa
envaint un vaixelI del port, i
nosaltres tampoc no podem tancar

tot el port. Lúnica solució és
incrementar la vigilancia de manera

substancial. Pero els nostres zela
dors són una policia estrictament

administrativa i, en eas de conflicte,
han de cridar la Policia Local o la
Nacional o la Guardia Civil. Hi ha
un conflicte competencial comú a

tots els ports de l'Estat.

-Podem parlar ara deIs canvis a

Maó ... i de passada, preguntar-vos
si ja no us diuen Verger el Refor
mador.

-(Riu.) Sí, no sé per que, sempre em

toca encetar reformes! A Maó tenim

diversos projectes. Un primer al Cos
Nou, ara en procés de licitació i amb
fons de cohesió [amb un pressupost
de 22 milions d'euros, tot i que

s'espera una rebaixa substancial],
per obtenir una major superfície de

desembarcament de mercaderies; la
situació actual no respecta els

parámetres de seguretat portuaria. I
ara un conveni recent amb Defensa
ens permetra utilitzar part de la seva

base naval, de manera que hi

podrem traslIadar la descárrega de

combustible (actualment a cala

Figuera), reduint així el transit a la
part vella del Port. Aixó ha creat

discussió, és cert, perque alguns
volien traslIadar aquesta descárrega
a la Mola. Pero entenc que per un

transit de quinze o setze petroliers
alllarg de

l'any, fer allá
la descárre

ga suposava
una despesa
inviable, de

quaranta o

cinquanta
mil milions de pessetes (ja veis que
encara pens en pessetes). En tot cas,
deixar cala Figuera i evitar el transit
per la part vella del Port, suposa un

increment de la seguretat molt

important.

del Port. Ara toca la segona part, i

és que a l'estiu ens queda petit i

ens dificulta aplicar les mesures

de seguretat de que parlavem
abans. Així, volem dur tot el
transit de mercaderies, cabotatge i

gran s creuers al dic de Botafoc,

-Aixó no afecta eIs passatgers?

-No, pensau que la línia natural
entre Mallorca i Menorca és
d'Alcúdia a Ciutadella, i ara Alcúdia
ha quedat alleugerida per l'abando
nament d'operadors a que abans feia
referencia. No sé si" el Govern
arribara a fer l'ampliació del port de

Ciutadella, que és de competencia
autonómica, pero si aixó es com

pleix, Maó encara veura més

alleugerida la seva pressió.

-I no hem parlat de les Pitiüses...

-A Eivissa es va fer recentment la
reforma del dic Botafoc i, per

variar, va generar una gran discus
sió amb els ciutadans, molts dels

quals no la veien necessaria. Bé,
era imprescindible, especialment
per a la tranquil-litat de les aigües

amb una esplanada de set a vuit

hectárees, guanyant més espai per
al transit amb Formentera. No
cree que hi hagi problemes amb
l'Ajuntament. Aquesta obra té un

pressupost d'uns cinquanta
milions d'euros, pero és que a més
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ens permet integrar més el Port

a la ciutat. Ara, el transit de

mercaderies crea veritables

colls d'ampolla en la zona.

-I a la Savina?

-Aquest és el eas més complicat.
Nosaltres voldríem una amplia
ció substancial, perque té un

milió de passatgers a l'estiu i

l'Ajuntament sap que és neces

saria. Pero les dificultats
mediambientals són grans, com

el man tenimen t de les prades
de posidonia. Pero igual que
ara farem una estació marítima

nova, tot el Port ha de menes

ter una ampliació.

-Canviem de tema. S'ha

qüestionat la imparcialitat de

les vostres concessions a una

empresa de que heu fet part,
IP3M.

-(Riu.) Jo just puc mostrar

l'escriptura que vaig fer davant

notari, que mostra com abans
de venir aquí vaig vendre totes

les meves accions de la compa

nyia. De quina altra manera

puc demostrar que ja no hi tinc

cap relació? N o puc anar més

enllá! És una de les parts
desagradables de la política
quan un no és funcionari sinó

que té petits negocis: si qualcú
vol sembrar una sospita, ho fa
amb facili tat.

-Una darrera pregunta. Que
fa un montuírenc de president
de l'Autoritat Portuaria?

-(Torna a riure.) Fa molts d'anys
que jo era a la política activa,
com bé sabeu, i després de cinc

legislatures vaig entendre que
m'havia arribat el moment de

desaparéixer dels plens del

Consell i del Parlamen t. Hi vaig
entrar amb 39 anys i vaig sortir
ne amb 59; tornar a la meva

professió (enginyer) em costaria
moltíssim. Aleshores em va

sortir aquesta oportunitat, i és
així com una persona d'interior
acaba envoltada d'aigua salada!
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oue pot ter la Ul8 en la tormació del
nou ((ciutada europeU))?

La Universitat de les Illes
Balears es troba en un moment

cabdal de la seva curta pero
intensa historia; immersa en un

procés que potser passa desaper
cebut per a bona part dels nostres

conciutadans i que, en compli
ment d'un dels nostres deures,
convé aclarir. Ens trobam de ple
en un procés de convergencia
amb altres universitats europees

per construir entre totes un únic

espai europeu d'ensenyament
superior, un «campus europeu»,
si us abelleix la imatge. Lassump
te no és trivial, sobretot si

pensam que d'aquest «campus

europeu» en sortiran titulats la

formació dels quals poc o res

tindrá a veure amb l'actual; un

campus «continental» del qual
sorgira, en definitiva, el nou

«ciutadá europeu».

Hom ha parlat molt i ha sentit

parlar molt de construcció

europea. No debades fa pocs dies
hem celebrat a casa nostra un

referendum per tal de donar o no

el vistiplau al Tractat de la

Constitució europea. I, en canvi,
hem pogut comprovar com

d'allunyat és encara de les llars

balears, i espanyoles en general,
el concepte d'Europa. És, per
tant, imprescindible esmercar el

temps que calgui per explicar les

raons d'un procés de convergen
cia, en particular en el camp
educatiu, que és el que em

pertoca. Em propos fer-ho en

termes planers, defugint tecnicis
mes excessius.

Quins són, dones, els trets

essencials d'aquesta formació que

AVE/·tí BI ASCO

conformara els nous ciutadans i
ciutadanes europeus?

Dir que la informació ia no és a

l'aula no és res nouo A ningú no

escapa que el «mestre» ia no és
l'únic pou de coneixement on els
alumnes s'abeuren: el desenvolu

pament dels mitjans audiovisuals
i la revolució informática, amb
totes les seves conseqüencies,
augmen ten cada instant els
canals per on un alumne pot
rebre coneixements.}a era ben

hora, dones, d'adaptar la docen
cia als nous temps. Aquesta
revolució educativa que ha
enllestit Europa ens emmena cap
a un nou concepte de l'aprenen
tatge, on és precisament l'alumne

qui agafa les regnes de la seva

formació. EI docent es conver

teix en el guia que aconsella i fa

més lleugera la cárrega. Dit d'una
altra manera: aprendre deixa de

La U niversitot de les

lIIes Boleors es trobo
en un moment cobdol
de la sevo curta pero
intensa historia;
immersa en un procés
que potser passa des

opercebut per a bona

port deis nostres con

ciutodons i que, en

compliment d'un deis
nostres deures, convé
oclorir.



ser un acte passiu per convertir

se en un acte de voluntat i

constancia. Així dones, tampoc
l'avaluació no podrá basar-se

només a estendre acta deIs

coneixements apresos, sinó que
es basara a quantificar l'esforc,

ens emmenin a un sistema en el

qualles titulacions de totes les

universitats europees siguin
comparables. EIs avantatges són

immediats. De primer veurem

com augmenta la nostra conei

xenca mútua, car eIs nostres

alumnes

tindran la

possibilitat de

considerar tot

un continent

com el seu

propi campus,
de «rnoure's»

entre les universitats de distints

paísos com si fossin a la seva

d'origen. Un alumne que, arnés

de la formació específica de la

seva especialitat, hagi tingut la

possibilitat de cursar part de la

carrera en diverses universitats

europees, sera en el futur un

titulat amb un ventall de possibi
litats més ampli per desenvolu

par la seva carrera professional.
En resum, l'alumne s'haura

d'esforcar per aprendre, haura de

coneixer diverses llengües del

continent perque aixó li perme

trá la possibilitat de cursar la

carrera en distintes universitats i

poder entrar en contacte amb

diverses cultures de les que
conformen la Unió.

Si ens adonam, estam confegint
eIs fonaments d'una nova

Europa com aquell qui sap que

Gairebé totes les facultats

i escoles de la U I B hon

potenciat les tutories

l'interes que l'alumne ha posat

per aprendre. L'European Credit

Transfer System, ECTS, sera la

nova unitat de valoració de

l'activitat académica, integradora
dels ensenyaments teorics i

practics, d'altres activitats acade

miques dirigides i del treball

personal de cada estudiant.

AI cap i a la fi, qui només es

limiti a «rebre» no podrá superar
els esglaons: reeixirá qui demos

tri empenta, iniciativa, qui
desenvolupi la capacitat de

recerca.

Molt bé, ja tenim el nou alumne

europeu, pero quins avantatges

suposa tenir un gran «campus

europeu»?
Lespai europeu d'ensenyament
superior no suposa implantar cap
sistema unificador, sinó simple
ment compartir uns criteris que

Opi
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cal edificar comencant per fer un

bon basamento A més dels criteris

esmentats, el procés de conver

gencia també exigeix de totes les

universitats l'assoliment d'uns

nivells de qualitat i d'excel·

lencia, perque Europa sigui
realment competitiva en el

panorama internacional. No ho

serem SI no comencam per
formar eIs alumnes en la recerca,

si no eIs acostumam a posar en

dubte les veritats que semblen

inamovibles, si no ens esmercam
a formar homes i dones avesats a

innovar en cada un dels camps

d'activitat, si no surten de les

nostres aules i deIs nos tres

laboratoris titulats extremada

ment competents.

Grau i postgrau

Aquesta nova dimensió europea
de l'ensenyament superior
suposara que tots els paísos
tindran, dones, un sistema

comparable, estructurat amb un

sistema de credits ECTS que
facilitara el reconeixement

d'estudis i títols en diversos

centres o en diferents parsos. En

concret, les titulacions queden
reduídes a tres tipus: grau (de tres

a quatre anys), master i doctorat.

La primera correspon al nivell

de grau i les dues segones al

nivell de postgrau. El passat 21 de

gener, el Consell de Ministres

aprová els reials decrets que

regulen l'estructura deIs ensenya
ments i els estudis de grau i de

postgrau.
Cada titulació de grau tindra

entre 180 i 240 credits, EIs

continguts comuns per a totes les

universitats en una determinada

carrera representaran entre el 50

i el 75 per cent del total, mentre

que la resta sera decidida per
cada universitat. Tots els plans
d'estudis conduents a l'obtenció

d'una mateixa titulació oficial
hauran de comptar amb el

mate ix nombre de credits.

El segon nivell, el postgrau,

integra els estudis dedicats a una

formació avancada que atorgará a

l'alumne el títol de master, i els
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Hispánica (17 assignatures);
Filosofia (3 assignatures), i

Historia de l'Art (3 assignatures).
Hem creat l'Oficina de Conver

gencia i Harmonització Europea,
una de les tasques de la qual sera
la difusió, l'estímul, la coordina

ció i el seguiment d'experiencies
pilot com l'esmentada. �Oficina
funcionara com a centre de
documentació i estará oberta a

tots els membres de la comunitat
universitaria per resoldre

qualsevol dubte en relació amb el

procés de convergencia europea.
Hem desenvolupat un Programa
d'ajut a la docencia universitaria

amb l'objectiu de millorar la

qualitat de la docencia universi

taria i facilitar-ne l'adaptació al

nou espai europeu d'educació

superior.
Gairebé la totalitat de les facul
tats i escoles de la UIE han

potenciat les tutories, i en molts

casos aquestes tutories impliquen
els estudiants de cursos superiors.
Hem impulsat la participació del

nostre alumnat en programes de

mobilitat, tant nacionals com

internacionals. I a la vegada hem

introduít la possibilitat de cursar

conduents al títol de doctor, que

representa el nivell més elevat de
l'educació superior. EIs contin

guts del master estaran destinats
a aconseguir una formació

avancada de caracter especialit
zat o multidisciplinari i tindran
entre 60 i 120 credits, Quant al

doctorat, la seva finalitat és la

formació avancada del titulat en

tecniques de recerca. Per accedir
al doctorat els titulats hauran
d'haver cursat 60 credits en

programes oficials de postgrau.
També hi podran accedir aquells
que tinguin un títol de master,
sempre que hagin cursat en total
300 credits (entre grau i master).
El doctorat ha de seguir indoent

una tesi.
Es podrá indoure en el títol de

doctor la «Menció de Doctor

Europeu», sempre que el doctor

hagi realitzat una estada mínima
de tres mesos cursant estudis

superiors o hagi realitzat tasques
de recerca en un organisme
oficial d'un altre Estat europeu,

que part de la tesi estigui feta en

una lIengua oficial de la UE

distinta de les llengües oficials a

Espanya, i que al tribunal

avaluador hi hagin participat
experts d'altres paísos europeus.

Quines passes ha fet la UIB?

A la UIB som conscients que mai
no es presentara una oportunitat
com aquesta per enlIestir la

millor de les reformes possibles:
modernitzar-nos aprofitant el

procés de convergencia europea

i, a la vegada, aconseguir col·
locar-nos en una situació capda
vantera en tot alló que ja hem

demostrat saber reeixir. És per
aixó que ja hem comencat a

trebalIar en diverses direccions.

En ressaltaré algunes:
Hem posat en marxa ja enguany
tres experiencies innovadores

d'adaptació metodológica al nou

espai europeu d'ensenyament
superior pel que fa al nivelI de

grau, totes a la Facultat de

Filosofia i Lletres. Es tracta de
tres projectes que afecten les

assignatures obligatories i

troncals de primer curs que

s'impartiran el segon quadrimes
tre d'aquest any academic en cinc

estudis: Filologia Anglesa,
Filologia Catalana i Filologia



assignatures optatives en angles.
Hem fet una aposta decidida per la
cultura de la qualitat, en els docents,
pero també en la recerca i en les
materies impartides, especialment
en els postgraus. Per tal de fer-ho
efectiu hem desenvolupat una nova

El major deIs nostres reptes

Ens trobam, i aixó cal que ho

sapiguen els ciutadans d'aquestes
illes, en el momen t oportú per

aprofitar els trets que ens defineixen
en benefici nostre: podem oferir

una univer
sitat de mida

mitiana,
sense

problemes
de

massificació,
sense les

inércies i els mals vicis que pateixen
les gran s institucions academiques;
una universitat molt ben comunica
da amb la resta d'Europa pel fet
d'ubicar-se en unes illes que són
cruílla de rutes aeries; una universi
tat amb un planter de grups de
recerca que resulta que és el més

productiu de l'Estat espanyol, els
treballs del qual tenen un altíssim

impacte en la comunitat científica

internacional; una universitat, per
tant, que té investigadors que són
els millors docents que podríem
trobar per enllestir la reforma

pedagógica esmentada més amunt;

Hem impulsat la participació
del nostre alumnat en

programes de mobilitat

normativa sobre els títols propis de

postgrau de la UIE segons la qual
una comissió d'estudis vetllara per
la seva qualitat. A més, en l'actuali
tat deu programes de doctorat en els
qual participa la UIE i quatre dels

que controla tenen la menció de

qualitat que atorga el Ministeri
d'Educació i Ciencia.
Cal destacar en aquest punt que la
UIE esta disposada a desenvolupar
tota la seva capacitat estratégica
institucional per confegir una oferta
de postgraus que la faci competitiva
i que constitueixi un dels seus

puntals diferenciadors.

LUBRES DE TOTS
ELS PAi"SOS
CATALAN S

LUBRES INFANTILS
I JUGUETES

LUBRES DE TEXT

DISCOS I CASSSETTES

SERVEI
DE LUBRES

ESTRANGERS

Opi

Carrer d'en Rubí, 5
Tel. 71 3821

07002 Palma (Mallorca)
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una universitat capdavantera en les

tecnologies de la informació i la

comunicació aplicades a la docén

Cla .

Lúnic que necessitam és que la

societat balear ens doni el suport
que sempre ens ha atorgat. I que les

administracions d'aquestes illes,
tant l'autonómica com les insulars i

locals, facin una aposta decidida per
la seva universitat, molt

especialment a l'hora de donar

suport econórnic al desenvolupa
ment d'estudis dedicats a una

formació avancada, relacionats

sempre amb les activitats de

recerca, com ara els de postgrau.
Sera en la nostra oferta de

postgrau on haurem d'arribar a

l'excellencia si volem que la UIE

sigui un indret de referencia en el
concert europeu de l'educació

superior.

La qüestió no és que haurem de fer

per ser a Europa. La vertadera

qüestió és que d'imprescindible
podem fer per Europa. I aquesta és
la tasca que anam desenvolupant.

*AveHíBlasco és rector de la U/B.
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Es recordara durant molt de

temps la nit del dos de mare de

2005, la nit que els músics
valencianocantan ts diguérem
prou: prou de polítiques governa
mentals discriminatories pel que
fa al tracte mediátic de la nostra

música, prou d'hipocresia
institucional pel que fa a la

preservació i promoció del
nostre idioma, prou d'intoleran
cia i menyspreu cap a la cultura

que conreem, prou de paraules
buides i falses declaracions de

principis, prou de censura i

bracos creuats ... Aproximada
ment dues-centes persones (entre
músics i assistents) vam demos
trar davant l'opinió pública que
la música en valencia té un futur,
un derná esperancador i comba
tiu. Vam fer entendre a aquells
qui mouen els fils que no estem

disposats a capitular, que ens

estimem molt alló que fem i no

ens deixarem trepitjar tan

facilment com pensaven. Vam
demanar de forma pacífica i

constructiva que els nostres drets

legítims foren respectats i,
aprofitant l'avinentesa, deixá
rem claríssim que no assistiríem
bocabadats a la destrucció d'un

patrimoni tan valuó s com el

nostre.

Un homenatge al desaparegut,
ara fa deu anys, Ovidi MontlIor
va encetar el recital sense endoll

que el Col-lectiu de Músics i
Can tan ts en Valencia oferírem
com a senyal de protesta. Per fi,
l'obra del cantautor (o és

cantactor?) alcoia es va poder
escoltar sota el sostre del Palau
de la Música. Hi actuaren Osear
Briz, RafaXambó, Álvar Carpi,

'iurem, viurem,
•

Carles Enguix, Manolo MiralIes,
Nestor Mont, Obrint Pas, i un

llarg etcétera de creadors i

interprets que no esmentaré per
no allargar el text més del

necessari, pero que també es

guanyaren el merescut reconei
xement del públic, d'igual
manera que aquells artistes als

quals no els va ser possible estar

presents (Feliu Ventura o Miquel
Gil, per exemple), pero que de
ben segur tocaven anímicament
al nostre costat. Cancons plenes
de vida, interpretacions amb el
cor a la gola,jam sessions inespe
rades, colpidors comentaris de
satisfacció i alguna sorpresa
deliciosa ...

Gracies a totes les persones que
van acudir a la cita físicament

per donar-nos el seu suporto
Gracies als amics de �Avane, de

Vilaweb, de Diari Parlem, de
Radio Klara i dels mitjans de
comunicació que decidiren
cobrir l'acte i que han fet seues

les nostres reivindicacions.
Gracies a les dues mil signatures
que ha rebut fins ara el manifest
del Col·lectiu de Músics i Can
tants en Valencia. Gracies als

espectadors que vénen als
nostres concerts i compren els

nostres discos. Gracies aIs

catalanoparlants de tot arreu que
s'han solidaritzat amb nosaltres.
Gracies a la gent que no té

prejudicis i que practica la

tolerancia dia a dia. Gracies a tots

vostés sabem que els esforcos que
invertim no són debades. Ara

sabem que no estem a soles.
Sentim que encara paga la pena
cantar contracorrent i somiar en

noves cancons.

El more; passat, un

homenatge a Ovidi
Montllor esdevingué
una protesta formal

per la desídia de la
Generalitat valenciana
en la promodicó de la
música i la lIengua
própies. L'autor ens

recorda el significat
d'aquella trobada.



Amb una simple alenada comen

�a la vida sobre la terra. Tot

seguit arriba un agosarat plor i

posteriorment un calfred llumi

nós ens assabentá de «I'amor che

move il sole e l'altre stelle».
Passats els segles, e11984, neix un

poema, «Com un perfum I que

porta el vent, I passa la musa I
sobtadament. II Ma tremolosa I
sobre el paper, I el cor plorava, I
un vers nasqué. II I jo sentia I
l'emoció I de fer de llágrimes I
una cancó.»

Ig.�mllll4D1

Eren, aqueixos, els versos

inicials d'un poeta que gairebé
s'apropava al mig segle de vida.
EI seu nam era Rafel i els seus

cognoms Bordoy i Pomar. Havia
nascut a la ciutat d'Alcúdia el
1936 -tal vegada sia aquest el

pitjor dels nostres anys- i no

faltava gaire temps per veure

editat el seu primer recull de

poesies, titulatAbans que [a veu

s'ofegui (1986).
Mai no estat massa tard per a

ningú aquella hora de fer la passa
definitiva en tot allo que cal fer,
amb tota gallardia, sense par.
Labisme sempre sembla molt
obscuro Tira't i la xarxa sempre

apareixerá. Rafel Bordoy ha va

saber entendre perfectament. De

fet, havia rebut una bona forma

ció, ja que era militar de profes
sió. Aixó sempre imprimeix un

taranná molt disciplinat i va

acompanyat d'una valentia
necessária. Foren molts els segles
en que les armes i les lletres

estigueren estretament lligades.
Recordem ara Ansias March, el
més poderós dels nos tres lírics.
Tres anys després d'aquell primer
llibre -el 1989- el poeta Miquel
Gaya li prologava el seu segon
volum poetic, aquest cap titulat
Entre ['OcCiS i l'aurora. S'hi reafir
mava el gust per la métrica, la
tradició poetica mallorquina i a

voltes una certa dosi d'estetica
noucentista. Aleshores llegíem
«El Xiprer», enmig de molts
altres arbres: «Brollador, sageta i

llanca; I solemne el brancam

espes, I amb un paradís promes I
de somiar mai no es cansa, I feta

terra, l'esperanca I sustenta la



seva arrel I i l'arbre creix amb
l'anhel I d'assolir tan alta meta; I
talment el cor del poeta I enlai
rant-se cap el cel.»
Recordo molt netament haver

conegut Rafel Bordoy entre

aquests dos volums poétics,
durant tots aquells anys en que
ens trobavem sempre enmig de
multitud de postals, estampes
religioses, imatges dels déus del

rack, llibres estantissos de la
historia mallorquina, Marylin
Monroe, edicions esgotades,
Ernesto Guevara ... Tot aixó ben

barrejat sota la mirada de Santa
Maria de la Panada -protectora
celestial de la llibreria

Jovellanos-, avui venerada a

l'ermita de Sant Honorat, i de la

qual era un fidel devoto La seva

condició de cavaller de la tan

distingida arde de la Mare de
Déu de la Panada -al costat de J.
V. Foix, Pere Calders, J osep
Mascaró Pasarius, Llorenc
Moya...- el feia enlairar-se dins la
més noble tradició literaria. Era

home que en el tracte mai no

mostrava la més mínima picardia
i parlava amb la mateixa senzille
sa que escrivia. La seva fac
bondadosa l'encaminava pel més

pragrnatic dels viaranys, el de la

intel-Iigencia pura i dura ...

Francesc SalIeras, Gran Maestre
de l'arde, editava aleshores la
col-lecció de goigs anomenadaLa
Sibil·la. Eren temps inspirats.
«Dins el cor de Ciutat sou

venerada, I gran Senyora del cel,
verge Maria; I un temple de

paper, una llibreria, I és seu i

catedral, recer i posada. II Vostra

gentil imatge encimbellada I a

dalt del trano d'una estanteria, I
damunt el brae el filI que en Vós

confia, I la vostra ma brindant
una panada. II Devots i cavallers

que vos serveixen, I amarats de
fervor us ofereixen I de l'art

poetic l'abrandat encís. II Rebeu,
brufada en versos, l'escomesa, I
del vostre cor donau-nos la

dolcesa, I regalau-nos la joia d'un
somrís.»
EI senyor Bordoy no deixá de fer,
sens dubte, actes purs de valentia.
Es llenca plenament al conreu de

les lIetres i n'ha sortit triomfador.
Basta lIegir la resta dels seus

posteriors reculIs poetics,
Recordarem ara mateixAimada
solitud (1994), Cronologia (1998),
EI blau de la distancia (2001) i Com
un calfred de llum (2003). I amb

companyia d'Antoni Mas va

escriure ellIibre La mort de
Baltasar Calafat (1998), an apareix
un poema seu. Ara com ara és un

dels poetes més vi tals i fonamen
tals de les nostres vocals i
consonants. I no cree

exagerar en cap momento

La seva veu ja ha adaptat
un cos prou definit d'una
lírica excepcional, sense

confusió possible ...

Cal destacar l'edició d'una
memorable traducció al
catala de deu dels Sonetos
trascendentes de don
Francisco de Quevedo.
Corria l'any 1994. També
fou aquest un acte admira
ble. A hares d'ara estan a

punt de reeditar-se aquests
versos, ampliats amb dotze

poemes més. En total
seran vint-i-dos sonets.

Llegim allo que significa la

propia brevetat de la vida, sense

pensar, i com patir, saltejada de la
mort: «Fou somni ahir, dema
esdevindra terra: I Un poc abans,
no res; i fum després! I Admet

ambicions, com si em cregués I
tot just a prop del jau que se

m'aferra. II Un breu combat

d'inoportuna guerra, I vull
defensar-me i sam un perill més;
I i a 1'hora que amb les armes em

vencés I menys me té el cos que a

poc a poc, m'enterra. II Ja no és

ahir; dema encara és enfora, I
passa avui, i és, i fou, amb
moviment I cap a la mort em du
fins a la vara. II Aixades són les

hares i el moment que, a jornal
de la pena que m'esflora, I li

caven a la vida el monument.»

Cal no oblidar-se de l'assaig
historie La Salle a Santa Margali
da (1994), en que queda constan
cia dels cinquanta-sis anys de la

presencia dels frares a la di ta vila,
i també de l'estudi biográfic
titulat Ojici de ferrer, feina de batle

(2002), en que hornenatja Pere
Cladera.

Just fa poques setmanes aparegué,
sortida de la seva ploma, la Vida
de sanifoan Baptista de La Salle,
fundador dels Germans de les
Escales Cristianes. És aquesta
biografia la primera que s'escriu i
edita en catala sobre el sacerdot

francés, 1'autor dels Les devoirs du
chrétien (1703). Han passat més de
tres-cents anys. Tot arriba, més

prest arnés tardo



Vis·

Lawrence Durrell es mostrava

espantat per la manera que eIs

europeus orientals parlaven
l'angles: a les seves boques, el

Big Ben esdevenia sistemática

ment el big bun, el gran bunyol.
De manera no gaire diferen t a

la d'aquells terroristes lingüís
tics s'ha comportat la televisió
autonómica balear amb la

nostra llengua ... o no just amb

ella?
lB3 mostrá les seves primeres
imatges amb motiu del dia de
les llles Balears, cinc mesos

abans d'iniciar la seva retrans

missió programada i just desset
des que [aume Matas anuncia a

les pagines d'El Mundo un

projecte dotat amb vint milions

d'euros. Ates que el pressupost
final de l'ens gairebé ha dupli
cat aquella estimació -i aixó en

un exercici en que la seva

programació just es comprará a

partir del mes de setembre- es

podrá entendre l'acusació

recurrent, i en part justificada,
d'improvisació que ha rebut la

posada en marxa del nou canal.

Efectivament, la majoria de les
declaracions provinents de
l'entorn governamental, tant

les institucionals com les

periodístiques, han estat tan

mudables com contradictories.
Pero d'aixó en parlarem més

tard, perque la improvisació
just ha afectat el desenvolupa
ment menor de la lB3, no la
nova política informativa del
Govern balear. Aquesta ens ha
de semblar ben meditada.
Poc després que Jaume Matas
tornas al Consolat de Mar el

2003, els polítics i els periodis
tes illencs s'adonaren que el

president havia experimentat
molts canvis en la seva manera

habitual d'actuar. D'una banda,
defugia les paraules aspres en el
seu discurs -aquestes les

deixava als seus consellers i

portaveus-, el qual tendia a la

moderació i condemnava els

radicalismes. D'una altra, la seva

presencia pública, el conreu de
la imatge que havia marcat la
seva primera legislatura com a

president, es dosificava ara amb
una prudencia que alguns
atribulen al seu desig per tornar

a la política central després de
les eleccions general s de 2004.

I, molt més clarament, l'Execu
tiu deixá de negar les pan talles
de televisió, els altaveus de les
radios i les pagines de les

publicacions amb anuncis
sobre la seva gestió. Aquesta
opció havia estat escollida
durant els seus primers tres

anys com a president amb la
doble in tenció de donar a

coneixer el seu govern als
votants ... i de pressionar els

mitjans de comunicació amb
contractes ben sucosos davant
dels quals la crítica inherent a

l'exercici del periodisme
quedava, si més no, esvaida. EIs
resultats d'aquella política de
comunicacions són ben cone

guts: Matas perdé les eleccions

autonórniques de 1999, com el
Pacte de Progrés -que aplica i
intensifica la mateixa línia
d'actuacions durant el seu

quadrienni- perdé les de 2003.
En tornar al Consolat, Matas
havia apres la triple llicó: ni es

pot contentar alhora tots els
grups mediatics, ni els doblers
garanteixen la seva lleialtat, ni
-finalment- els media afecten
de bon de veres l'opinió de les

gran s masses ... amb l'excepció
possible de la televisió.
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I quina casualitat! Just tres dies
abans que J aume Matas
anuncias a doble plana el seu

projecte, a Catalunya es comen

cava a debatre l'oportunitat
d'afavorir una televisió única

per a tots els territoris de parla
catalana. Aquesta proposta
agosarada -més aviat utópica,
per dir-ho de qualque manera

no assenyalava el camí adient,
atesa la diferencia de signe
polític entre les tres gran s

comunitats que comparteixen
la llengua, tot i que una idea
més o manco semblant ha
tornat a ser posada sobre la
taula un cop que les illes han
assolit el seu canal propi, al

qual ja no s'haura de renunciar.

Aixó, més la proximitat de la
concessió de llicencies per a la
televisió digital terrestre,
pogueren accelerar el procés de

presentació del canal autonó
mico

Fons i rerefons

Que ha volgut [aume Matas

aquesta legislatura? Per als
mercats interiors -peró sense

menystenir Catalunya i el País
Valencia- la televisió, amb la
intenció d'arribar al gran
públic de manera directa, amb
tots els avantatges que aixó

suposa en un canal en que la

major part de la graella l'ocupa
ran els informatius. La radio

autonómica, ja en funciona

ment, per raons identiques, Per
a l'exterior, la imatge de marca

que ofereixen l'equip ciclista
Illes Balears, en un futur

próxirn una escudería de

motociclisme, el contracte amb

Michael Douglas. Elfons de

réptils ha desaparegut de la

vista, fet que ha causat un

daltabaix aparent en I'econo
mia d'alguns mitjans. El lector
de diaris, empero, no té de que

preocupar-se: podrá continuar

fullejant els seus papers favo
rits mentre beu el café. Dos
dels tres grans grups periodis
tics illencs treballaran com a

productores externes per a IB3

i, a més, el Govern ja els ha

distingit en l'assignació de

freqüéncies per a les televisions
locals. I si bé és cert que els

grups diferencien

empresarialment les seves

radios i televisions dels produc
tes escri ts -de manera que

podrien tancar les seves publi
cacions en eas de fallida sense

deixar la feina per a IB3-, és
dubtós que vulguin renunciar a

elements de prestigi com són
en l'actualitat els diaris. Final

ment, un tercer grup que ha

quedat oblidat en el repartiment
del pastís disposa d'una gran
xarxa nacional de publicacions
per respondre dels seus cornp
tes. Per als malpensats, afegi
rem que hi ha moltes maneres

de pagar els favors, si és que
mai han existit i si mai no

s'han pagat.
Sense cap dubte, Matas ha

posat molta il-Iusió en una

televisió que li permeti arribar
a tots els illencs votants,
castellanoparlants i catalano

parlants, eludint en el procés el

compliment de l'Estatut
d'Autonomia i de la Llei de
normalització lingüística. La

pregunta, obvia, és si li resulta
ra rendible aquesta operació.
Haurem d'anar per parts. IB3
calcula que la seva quota
d'audiencia enguany oscil-lará
en tre el 3 i el 5 per cent, pero la
darrera televisió autonómica
oberta a Espanya ha estat la de

Castella-la Manxa, que nasqué
(2002) amb un pressupost
inicial de 36 milions d'euros, i
assolí una quota d'audiencia
del 7'3 per cent aleshores.

Enguany aquella televisió ja ha

superat el13 per cent, la quota
de la qual el Govern estaria

entusiasmat d'obtenir en una

comunitat que ja rep quatre
canals autonórnics excel-Ients -

cadascun en la seva oferta

peculiar als seus objectius
públics-, com són TV3, K3-33,
Canal9 i Punt 2. Ha de resultar
evident que a la nova televisió

Ens públic de
Radio Televisió de
les Illes Balears

Televisió de les
Illes Balears

Radio de les
Illes Balears



li ha de resul tar ben difícil

jugar en igualtat de condicions
amb competidors d'aquesta
categoria, els quals no arriben a

Castella (i si hi arribassin no

serien entesos, amb l'excepció
clara de Canal 9).
Per aquesta raó, des del primer
moment, el Govern defensa

que IB3 s'hauria d'adherir a la

Federació d'Organismes de

Radio i Televisió Autonomics

(FORTA), la qual nodreix

aquells canals de pel·lícules
d'exit i futbol de Primera

Divisió, els productes de millar
audiencia entre d'altres com

partits. EIs inconvenients
d'entrar en aquest organisme
s'encapcalaven amb un de ben

gros: el seu preu elevadíssim,
ates que un tere de la despesa
global s'ha de satisfer entre tots

els membres -tant paga
Andalusia com Galícia, per
entendre'ns- i la resta es

calcula en funció de la població
de cada autonomia. Per aquesta
raó, IB3, que ja és la televisió
més cara en despesa capitativa
de tot l'Estat, encara resultara
mol t més onerosa per a les

butxaques dels ciutadans en eas

d'ingressar a l'entitat. En
escriure aquestes línies, i

malgrat afirmacions del Go
vern en aquest sentit, ellogotip
d'IB3 encara no és visible al
llistat d'associats.

Cine i futbol

Lingrés a la FORTA resulta

complicat per altres raons.

Com sap tot lector balear que
tengui un televisor a casa seva,
els blockbusters o pel·lícules
taquilleres que emeten Canal 9
i TV3 són les mateixes, com

també són retransmesos els
mateixos partits de futbol (els
quals també es poden veure a

La 2, ates que les Balears no

disposen encara d'un canal
autonómic actiu). Significa
aixó que IB3 donara una

tercera visió d'aquests produc
tes? I per aixo pagara la quota

multirnilionária de la Federa

ció? No necessáriament. Com
és sabut, un acord entre la

Generalitat catalana i el

Govern balear fara que TV3

emeti a les illes un altre progra
ma -sense especificar- en

horari de futbol; suposada
ment, un altre acord futur amb
la Generalitat valenciana
solucionaria aquest problema ...

O no, perque la intenció

explícita del Consolat era de

retransmetre els parti ts del
Reial Mallorca, que ben possi
blemen t jugara la temporada
vinent en la Segona Divisió.

Que es fara aleshores? Linter

rogant no té resposta ara com

ara, i ben possiblement no la

tindra fins d'aquí a uns mesas.

El eas del cinema és encara

més complicat. EI televident
balear esta habituat a escollir
entre veure una pel-licula d'exit
abans i en castella a Canal 9 o

uns dies després i en catala a

TV3: un peculiar conveni en tre

el Principat i el País Valencia
estableix aquest ordre, el qual
no és degut a demores en el

procés de doblatge, contraria
ment a alló que es podria
pensar. Quin lloc ocuparia IB3
en el cas que retransmetés el

mateix producte «en castella o

en catala de les Illes Balears»,
segons els anuncis repetits per
la vicepresidenta Rosa Estarás i
la directora general de la

televisió, Maria Umbert? O

s'adoptaria el mateix criteri que
amb el futbol, tapant un o dos
dels senyals autonómics? En

cap eas, la resposta no pot ser

satisfactoria per a tothom: si
l'obra es projecta en castella a

IB3 i s'elideixen els senyals de
Canal 9 i de TV3, malta gent
protestara per una perdua
sensible en la normalització

lingüística balear ... i perque li
lleven els doblatges de l'escola
de Barcelona, justament
acreditats com els millors de tot

Espanya (i no just en llengua
catalana). En el eas que no se

n'elideixi cap i IB3 faci un
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doblatge amb les variants
illenques, l'espectador s'haurá
de plan tejar si I'esforc econó
mic d'ingressar a la FORTA no

haurá estat desmesurat. Si IB3
emet el producte en castella,
estará donant la raó als que
entenen que el Govern balear
discrimina positivament el
castella i no el catalá, contrari
ament a alló que dicta la

legislació. I en cap moment

IB3 ha obert la porta a l'alter
nativa assenyalada (i assenya
da) d'Antoni Marimon: emetre

el cinema en versió original
subtitulada. No importa ara

exhaurir totes les combinaci
ons possibles: la insatisfacció
d'uns o dels altres- és segura.
Mentrestant, els primers
espectadors de la televisió
autonómica balear ja han pogut
comprovar la qualitat de les

produccions casolanes que han
de complementar les pel-Iícules
més comercials a la graella de

programació. Resulta probable
ment innecessari recuperar ara

totes les crítiques, tan ferotges
com il-Iustrades, que acolliren
l'estrena de Llamo de Son Quint,
una fantasia rural mallorquina
que serví per alarmar tots els

catalanoparlants conscienciats
d'observar un amor per la

llengua. Sí recordarem, com a

exemple de la desídia lingüísti
ca aplicada en aquella obra de

creació, que el títol de la obra

dirigida per Miquel Verd i Juan
Ortega no feia referencia al

pages encarregat de la finca
esmentada (amo), sinó al seu

propietari o senyor. En altres

paraules, els gran s defensors de

«les rnodalitats» illenques,
lloaren the Big Bun. De la resta

de la peca no importa més que

assenyalar que les flastomies
continuades (molts vatuadells) i

els castellanismes (visillos)
tenien la intenció de reproduir
la parla mallorquina-mallorqui
na i diferenciar-la dels

estandars balears cultes; la

segona pel·lícula emesa per IB3
fou la nord-americana Otoño en

Nueva York, primorosament
doblada a l'estándar castella.

Alguns pensadors han volgut
veure en aquest fet un interes
dels programadors a despresti
giar la llengua catalana, fent

que els parlants reconeguin
com a propi el seu ús més

vulgar i la reservin, en conse

qüencia, per a l'ámbit domes tic,
seguint el «provincianisme
castellanista» que han denunci
at recentment Marimon i Pere

Sampol.
Molt més intencionat sembla el
fet que la protesta organitzada
per joves catalanistes a les

portes de la seu d'IB3 no fos
considerada digna d'atenció en

retransmetre l'acte inaugural.
La directora general de l'ens

explica al Parlament que s'elidí

aquest fet perque es pretenia fer
un programa «bonic», no un

informatiu. Deix a judici del
lector si la retransmissió d'un
acte públic no és un dels fets
informatius més purs que es

puguin contemplar, com el
directe d'una sessió al Congrés
dels Diputats o ellliurament
d'uns premis cinematografíes.
En tot eas, ara sabem que la

protesta cívica no és «bonica»
ni acceptada com a eas d'inte
res per la direcció de la nostra

televisió autonómica.
És cert que molts dels defectes

assenyalats fins ara es produí
ren abans en altres televisions

públiques. EIs habitants de les

llles Balears encara recordam

amb horror els primers doblat

ges amb que ens tortura TV3

(<<Oi que em faras un petó?»,
dei a Bogart a Hepburn, a La

Reina d'África) o la parcialitat
extrema en els informatius de

Canal9 durant molts d'anys.
Aquells rnitjans es veieren

forcats per l'audiencia i la

política a millorar els seus

productes; pero sembla si més

no adient que una televisió que
ha de competir amb ells no

repeteixi els mateixos errors ...

llevat, és dar, que vulgui ser

vista com el Gran Bunyol.

Ens públic de
Radio Televisió de
les Illes Balears

Televisió de les
Hles Balears

Radio de les
Illes Balears



la nostra precarietat

«La nostra precarietat és
la teva desinformació»,

diu un deis meus

adhesius preferits de la
Federació de Sindicats de

Periodistes.
Un lema que,

malauradament, ens

cansarem de repetir ates
el futur que es

dibuixa a 183.

Vis·

és la teva desinformació
MARISA GOÑl__

La futura radiotelevisió balear va

néixer d'una modificació de la

legislació audiovisual heretada de

Gabriel Cañellas, sense debat

específic, sense consens polític, per la

via expeditiva de la Llei d'acompa
nyament deIs pressuposts.
La nul·la voluntat d'acord per part
del pp es plasma en l'artide que

permetia al Consell Assessor de
RTVE actuar com a consell d'admi
nistració d'IB3.1 Com si la directiva
del Madrid anás a fer feinetes unes

hores a can Barca. Lúnica plantilla
que preveu el nou ens esta formada

per directius, que podran sumar als
seus sucosos sous plusos de producti
vitat. Per que no s'externalitzen ells
si és tan avantatjós?
Per garantir una televisió plural,
Matas nomena la seva cap de gabinet
directora general. Rere ella, un llarg
elenc de directius i quadres interme
dis sota el rétol: «Abstenir-se'n

professionals que no han treballat

per al PP» com a requisit imprescin
dible.
Per assegurar-se uns informatius

igualment plurals, se'ls adjudiquen a

l'empresa de l'excap de premsa de

Matas, Javier Mato. I les delegacions
de les illes menors, en mans de
condemnats per la Justicia, «per ara»,
com diria el Supremo La resta de la

programació, per a productores locals

i foranes nodrides de eriodistes «tot

Ni tan soIs s'ha facilitat un lloc on

poder remetre el currículum. Les
denúncies de la plantilla de RTVE de
les Balears, cárrecs de confianca
indosos, contra els busos partidistes
de Vicente Enguídanos no es

produiran mai amb aquest model,
perque els professionals no estan

emparats per cap cobertura legal de

tipus etic, Si no t'agrada, te'n vas. Així
funcionen defacto els mitjans sense

plantilla pública de periodistes.
Al mateix Govern que dóna llicons
de com cal consultar el sector per a

l'ecotaxa o el tot inclós, el continua

esperant I'SPIB, que representa més
de 350 professionals de les Balears,
per parlar del model audiovisual
autonómico Ni una consulta.'
IB3 tampoc no és aliena a la
valencianització de la política
lingüística de Matas. Emetra pel
lícules en castella perque les doblades
al catalá no recullen les modalitats
insulars. És que les pel-lícules
doblades a Madrid o a l'Argentina
recullen la modalitat insular o

andalusa de la parla castellana?

I, per acabar, el capítol económico

Quant ens costara tant de disbarat?
EIs milions d'euros que treuen el cap es

compten per desenes.
�SPIB no pot fer altra cosa que
continuar bregant contra un model de
radiotelevisió sense periodistes en

plantilla configurat al servei del poder,
retrógrad en la nonnalització lingüísti
ca i indigne per als utadans.

*Marisa Goñi és ecretaria d'Orga
nització áerSi die t de Periodistes
de les llles Ba ars rSPlB)

1 Després de redactar aquest 7:li; el Gonseli d'Administració d'IB3 s'ha cOñstituttamb'11ntoni areli com apresiden: de tam.
2 També després d'haver-se escru aquest document, un cérrec secundari d'IB3 assisti a un encontre amb elprimer sindicat de

professumals de la comunicació a les Balears. Ni Matas ni Umbert varen gosar anar a enfrontar-se amb més de setanta

professíonalsun

�l s� V i S i ó d e I e s
Illes Balears



Provincianisme a 183

He llegit diverses dades desas

troses, encara que aparentment
només siguin simptornatiques,
sobre la posada en marxa d'IB3.
El fet que siguin desastroses no

vol dir en absolut que no fossin

plenament esperades. Consider

desastrós, per exemple, que
Maria Umbert, la flamant
directora de l'ens públic, en

un dia tan assenyalat com el

primer de mare, Diada de les
Illes B lears, amolli un discurs

inaugural=solernnitat com

poques- en espanyol. Que no es

tracta 'una televisió autono
mica? ue no l'hem de consi
derar 1 nostra? Que no s'ha et

al servei de la gen t de les Illes
Balears? Ido! A que ve aixó del

dascurs en la 11 ng at r a?
Sobre el tema e vene al cap
dues ex licacions: la rimera,
n an te ible, eria u i

senyora ym�"ert és

.ultraespanl Q ista í consídéra

que tot a110 que siga de la

formalitat de la celebració del
Dia de les Balears s'ha de fer en

la llengua de l'Imperi. Aquesta
no seria tan terrible perque
voldria dir que el seu ús de

l'espanyol correspondria a una

tria ideológica, i no a cap mena

de complex d'inferioritat. És
possible, empero, que la senyo
ra Umbert escollís la llengua de

Cervan tes perque hi havia

alguns convidats que la tenen

com a propia i que havien

vingut de les Espanyes. En

aquest eas, l'actuació hauria set

encara més terrible, perque
hauria estat moguda no per les

idees pures i dures (per moIt

diferents que siguin de les
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nostres), sinó pel complex
d'inferioritat, per la falsa
consideració de respecte i per
prejudicis com el que ens diu

que «fa més educat» parlar
espanyol en una ocasió com

aquesta.
Un altre detall que ens ha de

posar en guardia: a IB3 passa
ran les pel-Iícules (eis films)
doblades a l'espanyol, mentre

no hi agi un doblatge en la
«varietat de les illes Balears».
Deixant de banda el mal
cost de doblar eIs films en

comptes de subtitular-los
eservant així la població de

sentir les cintes en la llengua
onginal i, per tant, d'acostu
mar-se a la pluralitat lingüísti-

menterers, menorquins i
i i se es s ns ha d'encendre

un llumet vermell per aixó de
a: iet ingüística de les

alears. Quina és, aquesta
varietat lingüística? La de
Mallorca? Fins i tot les perso
nes no gaire versades en

coneixemen ts geolingüístics
saben que el catala que parlam
a les Pitiüses s'assembla més,
foneticament, al de Girona que.
no al de Mallorca. I que el
nostre vocabulari, en molts

aspectes, coincideix més amb el
del País Valencia que no amb el
de la resta de les illes Balears.
Com s'ho faran per dobla -nos

pel-Iícules en la varietat balea
rica? O passara com a Valencia,
on la «varietat valenciana»
sembla que és, habitualment,
l'espanyol?
El tercer detall terrible ens el

forneixen la dolleta d'amics
mesetaris del Partit Popular
que en Matas i companyia e s

porten a les Bea ears e e e I e s
seus programes de televisió. Si

algú vol e i u idea el e a rs
colonització cultural que
sofreixen les nostres illes, que
miri el projecte d'IB3, els

col-Iaboradors, els que hi
tindran programes, i ja en

tindrá un tast més que sufici-
ent. Persones que no parlen
catalá (en cap de les seues

varietats, la mallorquina
indosa), que no coneixen la
societat de les illes Balears (si
no és per passejar-se per alguna
platja o per algun dub del
nostre arxipelag), que no estan

gens familiaritzats amb la
cultura que ens és propia,
tindran programa de manera

regular a la nostra televisió
autonómica, Colonialisme pur i

dur, fomentat pels indígenes
que volen mostrar-se com a

bons al-lots davant la metrópo-
li.
Atenent aquests paradigmes
mentals, no puc entendre que

gent com Pere Rotger s'atrevei

xi a dir que les illes Balears
necessiten urrrnillor financa
ment, o que l'Estat espanyol
ens hanría de tehir més en

qompte, o que liem de fer talo
tal reivindicació davant el

govern d'Espanya? Pe l'amor
de Déu. Qu' se'ns I'\0t prendre
seriosament, despfés d'un

muntatge com el que acabam de
comentar?

*BernatJoan és Eurodiputat
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Homenatge a Josep Maria Casasayas
El passat dilluns dia 28 de febrer va tenir lloc al Centre de Cultura de Sa Nostra de Palma un homenatge
a Josep Maria Casasayas organitzat per l'Institut d'Estudis Baleárics. Lacte s'emmarcava dins els actes de

celebració del IV Centenari del Quixot, ja que Casasayas va ser un dels millors especialistes en l'obra de

Cervantes que ha donat mai Mallorca, a més a més d'activista cultural i ecologista. Cal destacar que va ser

un dels fundadors de l'Obra Cultural Balear, entitat de la qual va tenir el carnet amb el número quatre, i

president del GOB.
Lacte va comencar amb una presentació a cárrec de Gabriel [aner Manila, president de l'Institut d'Estu-

dis Balearics, que lloa l'homenatjat i la seva aportació al coneixement i l'estudi de l'obra cerventina. A

continuació, hi intervingué un nebot seu, que en parla des d'un caire més personal i intimista. Després
l'escriptora Carme Riera, també especialista en Cervantes, oferí una conferencia titulada «Don Quixot a

la Mediterránia». Tancá l'acte un concert del guitarrista J osep Sbert.

VII Mostra Internacional
�'Improvisa�ors

El cap de setmana del 12, 13 i 14 de mare es va celebrar a

Mallorca la VII Mostra Internacional d'Improvisadors,
amb actes a Palma, Manacor i Campos. EIs espectacles
comptaren amb la participació de vint-i-sis improvisadors,
la meitat mallorquins i la resta de llocs tan diversos com

Portugal i Cuba, passant, natural

ment, per representants de les illes

germanes: Menorca, Eivissa i For
mentera.

La qualitat de les interpretacions
fou altíssima, tant pel que fa als

glosadors nostrats com als externs.

Pero si cal destacar-n e un aquest
és el repentista cuba Alexis Díaz

Pimienta, considerat un dels mi
llors improvisadors del món.
Un aspecte positiu fou la incorpo
ració a les actuacions de gent molt

jove, com el mallorquí Mateu
Matas, al costat dels més coneguts,
una prova de la bona salut de l'art
de la glosa i una esperanca de fu
tur per aIs amants del món de la

improvisació.

(I)
--

"Encara queden botigues"
CA�� pO�Ar rc.:
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Oueixes per la mala
qualitat �e la lIengua

d'103
Tot just IB3 Radio acaba d'encetar la seva

programació i ja són un munt els filo

legs i opinants mediátics que han fet sen

tir la seva veu per queixar-se de la baixa

qualitat lingüística de l'emissora. La dic
ció i la pronúncia d'alguns locutors no

arriba als nivells de qualitat mínimament

exigibles. El problema no és tant si el

model de llengua ha de ser més dialectal
o més estándard, sinó la proliferació de

barbarismes, l'articulació de les eles a la

castellana, la confusió entre e oberta i

tancada, entres sonora i sorda, la utilit
zació del verb estar quan tocaría emprar
se el verb ser, etc. Sembla que els requi
sits Iingüístics han estat molt laxes en la
selecció del personal, si és que realment
n'hi ha hagut.
El resultat és un model de llengua que
no agrada a ningú.

ir. �""�
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Gran Bretanya tindra passaports multilingües
EIs passaports deIs ciutadans británics incorporaran el gal-les i el gaelic d'Escócia a

partir de la propera tardor,llengües, totes ells, amb molts menys parlants que el
catala.
El nou passaport incorporara el gal-les, malgrat que la Llei de la llengua de Gal·les de
1993 no ho preveu, i el gaelic d'Escocia, malgrat que la Llei sobre el gaelic escoces
encara no ha estat aprovada i s'está tramitant molt lentament. Hom vol atreure
l'atenció sobre el fet que el Servei del Passaport del Regne Unit s'avanca a les deman
des de gal·lesos i d'escocesos, i que ho fa fins i tot més enlla de l'ordenament lingüís
tic vigent.
S'imposa una comparació amb l'Estat espanyol. Durant la passada legislatura, mal
grat eIs esforcos de l'Organització pel Multilingüisme, es va perdre la possibilitat que
el passaport espanyol fos tetralingüe per a tots els ciutadans. Tampoc no s'ha aprofi
tat el canvi de model del permís de conduir per introduir-hi totes les llengües de
l'Estat. I no sabem que passará amb el passaport ni amb el futur DNI electrónic.

Ispanya protesta per la 'discriminació'
del castella a BrusseHes

La Comissió Europea ha decidit apostar pel francés, l'angles i

l'alemany en detriment de la resta. Tant en l'ámbit intern com en

el seu tracte diari amb eIs 1.020 periodistes acreditats a Brussel-les,
la Comissió, des del passat mes de desembre, utilitza només el
francés i l'angles. El motiu és que el nombre d'idiomes ha aug
mentat des de l'ampliació.
Les dificultats s'han saldat oferint interpretació completa només
els dimecres. La resta deIs dies, aIs comissaris només se'ls tradu
eix a tres llengües fixes (francés, anglés i alemany) i dues de vari
ables (l'idioma deIs comissaris i el del país a que més afecti l'as

sumpte).
�Administració espanyola ja s'ha queixat d'aquesta mesura i ha
enviat una missiva de protesta a la Comissió. Mentre aixó succe

eix, seguim sense que el catala sigui oficial a Europa. Ni parlar-ne
que sigui llengua de treball.

Moviments per mantenir la recepció de lva i el Canal aa
Des que es va anunciar la intenció del Govern de jaume Matas de tapar eIs senyals actuals de TV3 i Canal
33 en algunes zones de les nostres illes amb el d'IB3 no s'han aturat les gestions per evitar-ho fetes per
col-lectius ben diversos. EI PSM ha engegat una campanya que sota el lema «Volem veure TV3» pretén
alertar la ciutadania del perill i esperonar-Ia perque reclami el seu dret a veure eIs canals en la nostra

llengua. La Sargantana, l'associació d'estudiants balears a Barcelona, va mobilitzar més de dues-centes

persones per protestar contra aquesta mesura a la placa de Sant [aume de Barcelona, davant el Palau de la

Generalitat. També l'Obra Cultural Balear i Voltor han mantingut diverses entrevistes amb alguns carrecs

públics, entre els quals hi ha hagut el ministre de Foment, José Montilla, i el delegat del Govern central a

les Illes Balears, per tal de demanar-Ios que l'adjudicació definitiva de les freqüencies d'IB3 siguin unes

altres, i ha promogut la publicació d'una serie d'articles a la premsa catalana per tal d'informar l'opinió
pública de la possibilitat que TV3 deixi de veure's a les Illes Balears o, en tot eas, que per seguir veient-la els

illencs ens hágim de gastar un grapat de doblers en la resintonització de les freqüencies,

-
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«Tenir facilitat per la glosa·
és com tenir-Ia per les

mcternótiques»

-La mostra d'enguany ha tingut
un ressó especialment gran, tot

i no ser aquest un fet amat.
Uhem de valorar pel seu exit de

públic o mediatio?

-He de dir que ja és un petit

miracle que haguem fet la mostra

a Mallorca (n'hem fetes tres a

Menorca i dues a Eivissa). Quan
várern fer la primera mostra a

Mallorca, els improvisadors
eivissencs estaven tan empegue
its que no volien pujar a l'escena

ri, per por que la gent es rigués
d'ells. Hem d'entendre que la

improvisació és un fet tan rural,
tan analfabet que no es du bé amb

els grans teatres. És evident que
ens interessa que la Mostra tingui
un interes mediatic amb la
intenció que hi hagi públic [tot i

que es pugui perdre part de la
natura de la improvisació en

petits redols d'animadors]: jo,
que som tan purista com qualse
vol altre, sé que o jugam amb les
normes establertes aIs mitjans o

n'estam fora ... i alló que vull és

que la glosa se salvi. Hem de

pensar que fins fa poc anys ens

pensavem que la glosa era una

cosa estrictament nostra; ni ens

plantejávern que a Cuba o a

Portugal hi hagués grans impro-

visadors, amb les seves própies
normes. En conseqüencia, no li

donávem importancia. I nosal

tres hem d'entendre que som els

millors del món: no perque no hi

hagi millors improvisadors, sinó

perque som els únics que ho feim
a la nostra

manera, i és

aquesta manera

que hem de

preservar. I en

aquest sentit, la

mostra d'en

guany ha estat

un gran exit, de gent i d'estudio

sos que s'hi han apropat. En el

dinar institucional que hi

oferírem just hi havia un polític,
i aixó esta molt bé! Per cert que
vull agrair a la regidora de

Cultura, Maria Antonia Mercat,
la seva presencia, pero és que era

l'única a una taula per a cent

persones!

-Per cert, tanta diferencia hi ha
entre unpayador, posem per
cas, i un glosador?

-Arreu del planeta Terra les

improvisacions són ben dife
rents. Que els agermana? Precisa
ment la improvisació, l'expressió
de manera artística del missatge i
el combat, la controversia. El

llenguatge de l'oraliteratura -un

terme que hauria de tenir més
exit- és divers, des de les impro
visacions sud-americanes, molt

riques musicalment, a la

semiprofessionalitat dels
bertsolaris bases (recorren tot

Cui
Euskal Herria en els seus com

bats) o, més cap al sud, els
cantaors del Bades (País Valen

cia)' que ploraven la mort d'un
infant fins a l'albada; els troveros

de Múrcia, els andalusos ... Fins
arribar a les Balears: tenim que a

Mallorca l'improvisador es pot
marcar el ritme i la tonada,
mentre que a Menorca el so de

les porqueres els assenyala
l'estrofa i el temps, mentre que a

les Pitiüses són cantadors de

grans tirades de versos ... Pero és

que a tot Europa i a la Mediterra
nia també s'improvisa.

-Peró existeix una especificitat
balear?

-La tonada menorquina no té res

a veure amb la mallorquina;
sovint, en els encontres, no ens

relacionen; a Eivissa i Formen

tera, el eant redoblat, que és

antiquíssim i compartit amb
Sicília i Córsega, o el eant pages,
que és una tirallonga de versos

en que s'improvisa molt poquet,
tot i haver-hi improvisació ... Vull
dir que aquesta especificitat
balear l'hem de matisar molt. Ara

bé, la famosa forma de quatre
versos illenca ( « Una glosa per
estar ben feta / de quatre mots ha
de ser») no l'empra gairebé cap

glosador, perque és mala de fer. A
la glosa, com a tota caneó
popular, hi ha una falta d'il-Iació
fins que, en els darrers versos, tot

cobra sentit: la majoria de les

gloses de deu versos es podrien
resumir en els dos darrers, i la
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resta és un farciment que demos
tra el coneixement de cada camp
semántic, la riquesa del seu

vocabulari i la seva habilitat. En
el temps que un improvisador
mallorquí fa tres gloses, un

menorquí en fa una: és l'avantat

ge de tenir acompanyament
musical.

-Peró deixar l'enginy aIs dos
darrers versos no és més que
l'estructura básica de l'apoteg
ma, de l'acudit cult ...

-A la Toscana improvisen en

endecasíl-labs, és dar que té un

origen culte. A Mallorca i a

Menorca no és així. Nosaltres
várem rebre una forta repressió
lingüística, de manera que la

glosa ha evolucionat en l'ámbit

popular, en les capes socials que

empraven la llengua ... amb una

riquesa increíble. Es va perdre
l'estrofa culta, es va guanyar la

popular. Ara bé, tot glosador, per
més que no sapiga res de les
formes literáries, empra a

cadascuna de les seves gloses tots

els recursos que podria emprar
un autor culte, vet aquí el misteri
de la glosa.

-És alló que deien eIs semió
tics contra eIs estructuralistes:
a una peixateria hi ha més
invenció literaria que a una

biblioteca. Pero ja que xerram

d'alló original, anem al puris
me: us he sentit dir que esta

matant la glosa.

-Primer de tot he de dir que si no

hi ha polémica, no anem enlloc:
la glosa ha passat massa temps en

un estat de letargia que la condu
eix a la mort absoluta. Per

exemple, alguns han criticat les

nostres mostres internacionals

per separar la improvisació del
seu entorn tradicional. Bé, de

vegades hem d'arraconar el

purisme i recordar que som al

segle XXI, que hem de jugar amb
la visualització de l'espectacle,
ens agradi o no. Si la glosa queda
fora del poble, fora de la gent,
estaré d'acord amb els crítics,

pero des del moment en que els

protagonistes continuen essent

els improvisadors, en comptes
dels investigadors puristes, em

sembla que anam pel bon camí.
No vullla massificació de la

glosa, pero sí que la gent hi vagi
per escoltar,
per parlar, per
criticar una

determinada
estructura

sil-labica, Ara
fa dos anys
proposárem a

uns glosadors mallorquins una

melodia; no l'acceptaren de cap
de les maneres, perque entenien

que alló era rompre la tradició.
Pero si jo anás a fer un taller

d'improvisació a una escola, estic

segur que despertaria més la
sensibilitat d'un infant per la

paraula acompanyat d'un instru
ment musical. Fa cinc o sis anys,
els glosadors que es passejaven

per Mallorca eren els mateixos

que s'hi passejaven ara fa quaran
ta anys, no hi ha hagut un relleu

generacional de baula de tradició

oral, i aixó és tristíssim.

-Bé, en aquest mate ix número

«Fins fa pocs anys ens

pensóvern que la glosa era

just una cosa nostra»

d'EL MlRALL té un espai
Mateu Matas, i és molt jove.

-La glosa és com el caliu tapat
per la cendra: l'has de remoure

per revifar el foco Per aixo
muntam tallers a les escoles. Tot

aquest coneixement s'ha de
transmetre de qualque manera, i
els tallers en són una. Que just
uns pocs alumnes han sortit



preparats per fer improvisacions?
Bé, ja esta. Aixo és com anar a fer
un combat: si quedes aturat en

dos versos, ja saps que no vals i

que no tornaras a combatre.

- Voldria fer un incís en relació

a la vostra defensa a ultranca
de la cultura popular. És adient
en un moment en que precisa
ment alguns intel-lectuals
tracten de prestigiar la llengua,
atesa la sospita d'un interes

polític a deixar la nostra cultura
arraconada a l'ámbit doméstic?

-Janer Manila va fer una defini
ció excel·lent de la cultura

popular: és la que esta en mans

dels que mai no han pintat una

regadora, i aixo és fenomenal.
Tota llengua ha de tenir tots els

registres i tots els mitjans d'ex

pressió. El catalá ha de tenir el

registre més elitista, és cert -i jo
ha reivindic-, pera no només

aquesto La llengua no la mengen
els acadernics. Vull sortir al
carrer i sentir parlar en mallor

quí, en palmesá, i sentir expressi
ons dignes. La llengua té tot un

ventall de registres, de recursos, i
un d'ells és la glosa, amb la qual
pots dir les coses més belles i

profundes i les coses més execra

bles que ens puguem imaginar.

-Em sembla que a les vostres

paraules hi ha una crítica

implícita a l'Institut d'Estudis

Catalans ...

-La llengua catalana pateix
molts entrebancs molt greus, i un

d'ells és l'estándar oral. És ver

que s'hi esta treballant, pera
partim d'una situació tan frag
mentada que ens ha deixat
l'idioma a punt de fer un tro. La

llengua és així com és i nosaltres
hem de vetllar per ella. I hem

d'acceptar tates les paraules que
no siguin manllevades i tenguin
un significat concret a una certa

comunitat. El problema és que
sovint ens hem volgut fossilitzar
en un sol registre. La llengua no

és unidireccional.
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-Tornem enrere. Heu pariat
d'un aggiornamento per la glosa.
El rap?

-I per que no el rap? EI que vull
és un rap d'aquí; la cultura nord
americana no pot substituir la
nostra. Pera cree que el futur de
la glosa va en la seva direcció.

Aquest estiu passat, a Italia,
várem convidar dos rappers
excepcionals i varen pujar a

l'escenari amb Alexis Díaz
Pimienta [un conegut improvisa
dor cuba] ... bé que jo em qued
amb les decimes del cuba. El rap
incIou uns ritmes i unes repetici
ons de les rimes de que no pot
abusar el glosador. Pero cree que
més endavant ambdues formes

d'improvisació podran coexistir.

-En defensa del rap es pot
adduir que un estil tan jove no

pot tenir unes normes tan

estrictes i elaborades com les
de la glosa ...

-Nosaltres ho hem provat als

tallers, i esta cIar que un glosador
pot fer rap de manera que fins i
tot li quedi millor, més bonico De
totes maneres, tampoc no podem
cremar etapes. Pero si anem en

aquesta direcció, li donarem el
nostre suporto I esta cIar que la

glosa no pot mantenir-se amb les
normes i els estils d'ara fa cent

anys.

-Canviem de tema. La discus
sió eterna -i potser absurda- és
si el glosador neix o es fa, pero
esta clar que eIs diccionaris de
rimes i de camps sernántics fan
la meitat deIs versos que
sentim. Un cop que vosaltres
donau aquestes eines aIs

infants, com detectau aquell
que esta especialment dotat?

-I el músic neix o es fa? Esta cIar

que tothom pot aprendre música;
ara bé, no tothom sera capac de
sortir a fer un concert. És la
diferencia entre actitud i aptitud.
I en la glosa passa igual, perque fa
falta qualque cosa més que
l'ensinistrament per sortir a fer

veure'l a un combat ... i jo el
convid! M'agradaria que els

mitjans de comunicació també

escoltassin eIs combatents i els
donassin la importancia que han
de tenir.

-Ja que som de combat: l'insult
és educat?

-Sempre. Si a una glosa jo us dic
el nom del pore, heu de tornar

me l'insult augmentat, amb
violencia verbal si s'escau, pero
amb una rima ben feta. Un

glosador li diu a una dona:
«Voldria vingués un bou / que
tengués unes grans banyes / i et

travessás ses entranyes, / sa

llengua, es fetge i es cor». Ella

respon: «EIs plors serien ben

grossos, / jo d'ells no en faria cas

/ sols que es metge me curas /
amb els polvos dels teus ossos.»

-Per cert, que estic una mica
decebut. Jo esperava que totes

les vostres respostes fossin

glosades!

-Ho podem fer... amb un glosa
dor. Jo no ho som, més que com

aficionat. Pero quan un organitza
un combat, no pot sortir a glosar.

un combat durant tres hores.

Alguns en diuen «do de Déu»,
pera és com tenir facilitat per les

matematiques o per la fusteria.
D'una altra manera seria mal

d'explicar que una persona
analfabeta pugui sortir a improvi
sar durant hores i hores ... i que
una altra, amb un vocabulari i
uns coneixements extensos sigui
incapac d'improvisar dues rimes.
En resposta a la vostra pregunta,
he de dir que de cada quaranta
alumnes just dos en poden tenir
una aptitud que segurament
podrien desenvolupar si

practicassin. He dit «segura
ment», perque tot canvia quan se

surt a l'escenari a respondre en

un combato

-I canviant de caire, que us

sembla que un deIs glosadors
més conegut de Mallorca sigui
un polític. jaume Font?

-Bé també ho és l'actual batle de
sa Pobla, i Gabriel Cañellas, i
l'exbatle d'Inca, Antoni Pons.

Quan el senyor [aume Font diu
una glosa, ho fa en un context

determinat, davant uns mitjans
que destaquen aquella petita cosa

anecdótica, Ara bé, m'agradaria



El rnorqclidó Mateu

Motas Ordines, XurÍ de

malnom, es el més jove
de tots eis participants

en unes singulars
lIuites dialectals

arrelades al més fons
de la nostra cultura

popular: les baralles
rimades deis glosadors,

conegudes com

combats de picat.

En Mateu, de vint-i-dos anys,
estudia maternatiques a la UIE i

és un autentic fenomen de la
rima improvisada cridat a

guanyar molts del combats.

Matemátiques, memoria? Gloses,
improvisació? «De petit m'agra
daven els números i primer vaig
tenir clar que estudiaria materna

tiques que no ser glosador. A més,
en el glosat, a banda de la

improvisació, has d'emprar la

mernória.» Sí, pero a les rnatemá

tiques no hi caben improvisaci
ons. Per edat, ha sentit a parlar
de les gloses d'en Calafat de Son

Servera, de mado Joana Cartera
de Búger i d'un de més antic, el

seu paisá Guillem Crespí Coll, es

Pandarer, del qual «no hi ha

constancia que participas en

combats de picat, pero sí del seu

saber fer». Modest, dels glosadors
actuals destaca els seus companys
de combat Toni Socies de sa

Pobla i Rafel Roig des Carritxó;
com a referent, «Joan Planisi,

Cui

l'he vist glosar sovint, fa molts

anys que viu a Can Picafort i

sempre ha estat com el meu

ídol»,
Tots els esmentats s'anomenen a

les Balears glosadors. Són els
verseadores de les Canáries, els
troveros de Múrcia i els repentistas
de Cuba. Distints noms per a una

cosa pareguda, només semblant

perque ni a les nostres illes és

igual. «A Eivissa i Formentera
no hi ha tradició d'improvisació,
sinó de fer cancons fetes, i no

cree que emprin la paraula
glosador sinó cantador. A
Menorca sí que n'hi ha, pero
l'estil és diferent, nosaltres

glosam a veu pelada, ells ho fan

acompanyats de guitarra, amb el
so de les porgueres, una tonada

que no té res a veure amb el que
fan a Eivissa.» Una altra diferen
cia: a Menorca els convidats a

glosar, sigui en un combat o en

una mostra, no sempre cobren, a

Mallorca sí: «Ara i abans, encara

que sigui una ensannada.»
En Mateu és glosador primera
ment per qüestions genetiques:
«Ho som grácies a mon pare
quasi exclusivament. A la meya

família, a mon pare i a un parell
de concos, sempre els ha agradat
cantar amb la simbomba i fer

quatre gloses el dia de matances i

per l'estil. Aixó ho he viscut des
de sempre, i no sé a quina edat

vaig fer les primeres gloses,
només record que no varen

improvisades sinó que les

preparava una bona estona i

després les deia. A partir d'aquí,
amb practica vaig anar fent.» En
feia per a les reunions familiars i

petites celebracions de caire
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festiu, sense gosar fer-ho davant un

auditori, fins que va topar amb un

personatge, protagonista també

d'aquest mateix exemplar d'EL
MIRALL, l'expert en cultura popular
Felip Munar. «El vaig coneixer
arran de la presentació d'un llibre
seu i em va demanar el telefon

perque va dir que em diria coses per
anar a glosar, i l'hi vaig donar quasi
per no fer-li un lleig, pera em va

cridar. EI dia 3 de mare de 2003 vaig
anar a Costitx a participar per

primera vegada en un combat de

glosadors. Més o manco me'n vaig
desfer i va ser l'inici, ell em va

introduir dins el que són els com

bats de glosadors.»
Se li diu un combat de glosadors,
pero el seu nom més exacte és un

combat de picat, perque el que fan
els participants és picar-se, cercar-se

les pessigolles i barallar-se amb la

paraula com a única arma: «Sernpre,
o gairebé sempre, a la glosa improvi
sada hi ha hagut un combat dialec
tal entre dos o més glosadors que
van a contradir-se els uns als altres.»

Les armes de glosar

Abans d'introduir-nos en els

combats, convé aturar-nos en

l'etern dilema de si com a glosador
s'hi neix o si basta fer-s'hi. «És la
discussió permanent; jo cree, i vull

creure, que sí, que es pot aprendre
perque, si no, es morirá. EI fet

d'aprendre és com en tot: un

futbolista, un escriptor, un pintor.
Tothom ho pot fer; ara bé, un tindrá
unes aptituds molt bones per
escriure i sera un magnífic narrador,
en canvi, l'altre no dominara tant el

llenguatge. Amb la glosa és ben

igual.» D'acord, partim d'unes
condicions que la persona té,
«I'aptitud potser sí que és innata» i

després hi ha un aprenentatge: «Hi
ha unes tecniques, uns mecanismes,
uns jocs de paraules, una métrica,
una musicalitat de la glosa ... Aixó

ho pot aprendre tothom que vol.
N'hi haurá que en una hora ho

assimilaran, d'altres estaran un dia o

un mes o un any.»
Darrerament, per tal d'acostar la

glosa a qui vulgui aprendre'n, es fan
tallers d'improvisació per bastants

de pobles on els glosadors ensenyen
les tecniques que empren. Pero la
primera actuació important en

aquest sentit ha estat el recent Ir
Taller de Tecniques de Glosat, duit a

terme a Manacor durant nou mesos.

«Ha estat una molt bona experien
cia que segurament, després de la
Mostra Internacional, tindrá
continuació en un altre taller. EIs
alumnes han estat gent de 30 a 50
anys. A mi m'agradaria més que
fossin joves de 20 anys, perque cree

que és quan més es pot aprendre,
pera mira, és la primera passa per
augmentar el gremi i, com t'he dit,
ha anat molt bé.»
EIs combats de picat són una bona

practica, una altra manera d'apren-

dre. Laltra arma difusora del glosat
és moderna, és la més avantguardis
ta de totes, és diu Internet. EIs

seguidors d'aquest art popular
trobaran a l'adreca
«www.mallorcaweb.net/glosadors»
tota la informació del món de la

glosa a la nostra illa. És evident que,
per molt ancestral que sigui la
cultura popular, ha d'estar al dia

quan t a noves tecnologies si de
veres vol ocupar l'espai que per
propi dret es mereix, i és ben clar

que fins ara el glosat mallorquí no

ha estat gaire ben tractat per part
dels que haurien de vetlar per la
nostra cultura: «Per la meva experi
encia com a glosador, no puc opinar,
perque he estat ben tractat, ara bé,
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parlant de la glosa en general, ha

estat totalment marginada des de

temps immemorials. És la part de
la literatura popular menys
estudiada, la més abandonada.
No és que l'hagin tractada bé o

malament, és que senzillament
no li han fet cas, absolutament

gens. Jo puc fer gloses, pero no

puc mobilitzar la gent a fer-ne si

no hi ha una col-laboració i una

implicació de les institucions. Si

no és així la glosa rnorirá.»

Quina seria una bona medicina

per salvar-la? Quines mesures

aplicaria en Xurí, ell que n'és

part i sobretot que és jove i sap
millor com acostar-se al públic
potencial? «Eensenyament, pero
no tan sols de la glosa, sinó
també de tota la cultura popular.
Introduir-la dins l'ensenyament
seria l'única forma de salvar tot

el que s'está perdent. Referent a

la glosa en concret, jo potencia
ria dues coses: els combats i els

tallers, que són una passa impor
tant; intentar no rompre els
vincles per fer gloses, donar a

coneixer cada vegada més

glosadors nous i fer més combats
de picat.»
Estam parlant dels combats com

si fossin una cosa habitual aIs
nos tres pobles, i fins i tot algú en

deduirá que hi ha un circuit

muntat, estable, alllarg de la
nostra geografia. Ido no: «Passa

igual que passa amb el ball de

bot, fa 20 anys estava com la glosa
ara, i actualment a totes les festes
de tots els pobles hi ha ball de
boto Nosaltres hauríem d'aconse

guir aixó, que a cada festa

patronal deIs nos tres pobles hi

hagués glosadors. Mentre sigui
com ara -si n'hi ha, bé, i si no, no

passa res- tenim els dies comp
tats. Ho hem de fomentar i
acostumar la gent a sentir-ne,
Del jovent d'avui dia, nat a

Mallorca, de pares mallorquins,
n'hi ha molts que no saben que
és una glosa i cree que aixó és

perdre totalment la teva cultura,
les teves senyes d'identitat.» En
Mateu esta totalment convencut
de lluitar per la cultura mallor
quina, «l'objectiu dels combats

de picat és donar a coneixer que
a Mallorca hi ha una part de la

cultura popular que és la glosa. A

qui li agradi, que véngui, i a qui
no, que vagi a les xeremies, al

ball de bot o a ballar bacalao. Si

no ho donam a coneixer sí que es

morirá; ara bé, si ho feim i la gent
no en vol, mira, sera una Ilástima,
pero ho haurem provat.»

EIs combats de picat

Segurament, l'esdeveniment més

important celebrat a Mallorca
durant molts d'anys, pel que fa a

les gloses, ha estat la nit dels
dimonis i foguerons a sa Pobla.

Molts són els veíns que es

preparen durant mesos les gloses
que després pensen entafarrar a

un veí, un cunyat o un polític en

relació amb una discussió per
una fita, una multa o el que sigui.
Si bé no és una improvisació, és
un autentic combat dialectal que

omple el poble de gloses. En
Mateu reconeix la importancia
d'aquesta festa: «I tant, és un fet

boníssim i estic obligat a dir-ho

perque durant practicament 20

anys l'única cosa de glosadors
que ens quedava era el dissabte
de Sant Antoni a sa Pobla; ha
estat una bona manera perque el

jovent no perdés el vincle amb la

glosa.»
Quan hom presencia un combat
de picat, dels que organitza
l'Associació Cultural Canonge de
Santa Cirga, auténtic motor del

glosat mallorquí, hom s'adona de

seguida que hi ha combatents

que improvisen rápidament
sobre el que l'anterior acaba de

dir, mentre que d'altres es mouen

més córnodes dins uns paráme
tres ja explorats: «Tots som

capaces de fer una glosa, alguns
podran aguantar perfectament
una hora i mitia d'un combat de

picat, i n'hi haud, en aquest
combat, que seran uns magnífics
improvisadors; d'altres es

mouran dins unes pau tes més
senzilles. A més, hi ha molta gent
maior, la majoria. També hi
influeix molt si fa 40 anys que fas
gloses de picat, devora jo, que en

fa dos. Personalment estic en la
flor de la improvisació, el meu

cap de 22 anys esta en una forma
excel·len t per provar coses

noves, i el seu, de 70 anys, se'n va

més a agafar el que han fet durant
molts d'anys.»
Entre els combatents, les dones

destaquen per la seva absencia,
n'hi ha molt poques. En Mateu
ho explica: «Pel que he sentit a

dir hi ha dues causes primordi
als: primer, les dones estaven

dins ca seva, i segon, on es feien

gloses? Dins els bars, les taver

nes. Qui hi anava? EIs homes.
Per aixó fins avui dia hi ha hagut
més glosadors que glosadores. Pel

que fa a aptituds personals, cree

que tant pot ser glosador una

dona com un home.» Per ventu

ra, pel fet que hi ha una, dues o

cap dona participant al combat,
pero moltes entre el públic, els
temes de més exit entre la

parroquia continuen essent els
mateixos de sempre, les qüesti
ons al voltant del sexe: banyes,
potencia sexual, calentor «Es

vera, el sexe, la picardia fan
més gracia a la gent i normal
ment amb gloses d'aquestes tots

riuen i aplaudeixen. Ara que
vénen més joves a veure els

combats, intentam agafar més
temes d'actualitat i no sempre
estar damunt els típics tópics.»
Un fet que se sol repetir és que
algun dels combatents tiri
floretes a un polític, present a

l'acte; els altres combatents hi
entren o no. Ara bé, no tots

envesteixen amb temes polítics.
«J o sí, és opinió personal de cada

glosador. El que sempre he tingut
dar és que si som glosador és per
expressar el que jo pens, i pens
que la glosa, sempre, ha servit per
fer una crítica al sistema del
momento Durant el franquisme, a

Mallorca l'única manera de
criticar-lo era fent gloses, i aixó
és una cosa que no hem de

perdre. És freqüent, per exemple,
informar-se de qui governa al

poble on anam.» Com a bons

professionals, els millors glosa
dors recopilen informació abans
de glosar, «com més saps dellloc
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on vas a glosar (política, esport,
esdevenimen ts socials) millors
gloses pots fer i més proper al

públic estarás, A part dels temes

de sempre, com deia, hem de
tocar coses properes a la gent.»

VII Mostra Internacional
d'Improvisadors

Entre el dia de la conversa amb
Mateu Xurí i ellliurament
d'aquest escrit s'ha celebrat a

Mallorca per setena vegada el
més important esdeveniment
dedicat a la glosa i semblants. Ha
estat el segon any en que en

Mateu hi ha participat. La gran
novetat d'aquesta edició ha estat

sortir de Manacor: «Dur la glosa
a Ciutat ha estat molt important.
Quant a l'experiencia d'haver

participat a les tres actuacions

que hi ha hagut, he de destacar la

gran quantitat de gent que hi ha

hagut pertot: a Manacor, a Ciutat
i a Campos. Aixó és un punt
d'inflexió que significa que la

glosa ja esta desperta.» Vuit
alumnes del taller realitzat
durant els darrers nou mesos han

participat també aIs combats de
la Mostra, «se'ls ha batiat com a

novells, el públic haurá pogut
jutjar si la feina ha anat bé».
Com el nom diu, la mostra és
internacional. Enguany, els
artistes estrangers, curiosament
tots illencs, han estat uns impro
visadors de Madeira que s'acom

panyaven amb una viola

campanica, i el repentista cuba
Alexis Díaz Pimienta (que també
va fer un taller a Son Macia)

acompanyat de llaüt i guitarra, o

només de llaüt. La particularitat
de la improvisació cubana és qu
ells empren la decima

espineliana (o d'Espinel) de d
versos amb quatre terminacions,
molt semblant a les decimes
desbaratades mallorquines, que
no s'empren en els combats de

picat: «Aquí només es poden
emprar dues terminacions, ni

més, ni pus.» Dit aixo, afegirem
que en Mateu va demostrar els
seus dots improvisadors junta
ment amb el cuba: <Narem fer
tres o quatre decimes perhom, jo
en catala i ell en castella. I

després, tots dos en várem fer
quatre amb la meva tonada. To
va anar molt bé.» Es pogué
comprovar el que deiem abans
saber treure la glosa, o la rima,
l'instant.
En Mateu és, com escrivíem al

principi, el més jove dels comb
tents, pero aixo no vol dir que
n'hi hagi més: «Pens que a

Mallorca hi ha algú que ronda
vintena i fa gloses en privat, pe
que hi ha joves que han viscut el
mateix que jo a ca seva pero que
encara no s'han decidit o no eIS'
estira el terna.»

Per acabar, he demanat a en

Xurí, el futur matematic, una

glosa. Heus aquí la seva rima:
Glosar és una assignatura
que tothom pot aprovar
si més no ho pot provar
de fer glosa amb hermosura.
Sa glosa és paraula pura

que Déu del cel mos va dar
i és deure conservar el glosar
perque és sa nostra cultura.



Tenden

Arrasa el cine turístico Lefecte

magnetic que mai no aconse

guirá una estrella en declivi
com Michael Douglas es pot
obtenir, en canvi, amb una

pel-Iícula ben feta i que reflec
teixi el vertader esperit d'un

país. Caldrá detallar eIs produc
tes del cine rodat a Mallorca en

una altra ocasió, pero podem
trobar un fil conductor entre

ells: són tremendament roms i

alienígenes. Altrament, ha
bastat un títol com Entre copas
per posar de moda l'interior
vitivinícola de California. I

qualsevol qui hagi vist la

pel·lícula -eIs qui no ho hagin
fet han comes un altre error

sabrá que no ens trobam davant
un producte merament

promocional. O almenys, que
funciona per rnitjá de
metodes de coerció molt
subtils.
A aquestes altures,
Entre copas té ja massa

espectadors per ser

considerada un film
de culte, pero aquesta
pel·lícula sense

estrelles -Sam
Giamatti, Virginia
Madsen, cap nom

que provoqui excla
macions- va renéi
xer gracies al boca a

boca, tant aIs Estats
Units com en ser

exportada aIs marges

Cinef'
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•

la

de l'Imperi. Per fortuna, el seu

prestigi no va ser entelat pels
Oscars, encara que no hi havia
més remei que atorgar-li'n el

corresponen t al millor guió
adaptat. Alexander Payne,
director i reconstructor

per a la



fagia
pan talla de la novel· la de Rex

Pickett, ha creat un producte
sense fissures. Per si aixó fos
poc, el dirigeix amb distancia i

panaché, com si acornpanyas
l'espectador en el viatge que li
narra.

Aixo no obstant, no volíem
centrar-nos en les magnífiques
qualitats cinematográfiques
d'Entre copas -Iiberrirna traduc
ció de Sideways- sinó en les
seves virtuts magnetiques cap a

una geografia concreta. I

plantejar-nos sobretot si
Mallorca presenta possibilitats
per a una pel-Iícula d'aquest
estil. La resposta és afirmativa,
sense matisos per a la incertesa.
I per increíble que us sembli,
els diners no en són l'ingredi
ent fonamental -segons es

demostra en la contractació de
Michael Douglas a 600 mil

pessetes diaries. La intel·-

ligencia és un factor que
contribuirá molt més a l'exit de
la nostra empresa. Per des

comptat, es tracta d'un recurs

mol t més escas que no el
monetario
J a hem precisat que Entre copas
no s'ha gastat un duro en

figurants quarterats. Tampoc no

hi ha una inversió apreciable
en efectes especials -l'escena
del case, que no estriparem,
transcorre al marge de la
camera. Només s'ha cuidat el
més especial dels efectes, un

que tendeix a oblidar-se pel
menyspreu creixent que
ocasiona entre els éssers
humans. S'anomena «paraula».
EIs diálegs de la pel·lícula són
una contribució magnífica als
seus objectius. No tan sols als

estetics, sinó també aIs turís
tics. El punt de partida és
l'habitual en els drames del

Hollywood actual. A saber: les

persones felices s'encaboten a

trencar el seu estat de bonanca
espiritual, en tant que les

persones tristes no desitgen
apartar-se ni un mil·límetre de
la seva desgraciada realitat.
Aixo no obstant, i en la compa
nyia adequada, s'esvaeixen
l'ansietat de les primeres i

l'escepticisme de les segones.
Només falta un recurs més, un

lloc adequat per alliberar les
toxines de l'ánim. Aquest lloc
és el Santa ynez Valley califor

nia, en el cas d'Entre copas. I
seria un enclavament mallor

quí en el eas de ... ,

titulem-ho provisi
onalment Entre

cops.
Tot sigui per
eliminar la capa de
boirina que reco-



breix el futur mallorquí, com si

l'illa hagués perdut sobtada
ment la confianca en si matei
xa. Entre cops serviria per
tornar al món les ganes de

viatjar a Mallorca i de degustar
els seus productes, vinícoles o

gastronomics, Cada proposta
que es fa per salvar l'illa és més
contaminant o destructiva que
les anteriors. Quan no es tracta

de camps de golf o de ports
esportius, es proposen pares
temátics de matriu danesa, i

que inclouen en el seu tracat el

«passeig Magaluf», on suposa
dament s'han de recrear les
virtuts que Punta Balena ha

aportat per a un millor conei
xement de l'illa.
Entre copas ha reconciliat els
nord-americans amb els seus

vins i amb la California interi
or. Les darreres produccions
cinematográfiques sobre la
Mallorca turística se centren en

una versió alemanya de Dos
tontos muy tontos, en que els

protagonistes són encebats de
cervesa en el Ballermann 6. És
a dir, un producte grotesc i que
només pot provocar efectes
contraris als desitjats. Lilla es

mereix quelcom millor. Una

proposta original, per regenerar
la nostra imatge exterior, seria

concentrar a l'illa els millors
cuiners del món i, en comptes
de matar-los -no proposem un

remake de Pero ... cquién mata a

los grandes chefs?, encara que
Robert Morley va ser un dels
il·lustres actors que ens van

honrar amb la seva visita-,
posar-los a treballar en llocs
seleccionats. D'aquesta mane

ra, aquest encreuament medi
terrani es converteix en l'epi
centre gastronómic del planeta.
No contamina, no destrueix,
promou els productes autóc
tonso Per tant, mai no sera duita
a la practica, els nostres polítics
només desitgen fotografiar-se al
costat d'estrelles pansides de

Hollywood o de models jubila
des que els treuen un pam
d'estatura.
El millor d'Entre copas és que
no necessita mentir sobre la

geografia que descriu. Si el seu

director hagués recorregu t a un

assessor experimentat en la

promoció turística, mai no

hauria col·locat la parella
d'amics prequarantins en un

motel sense el mínim atractiu.
A pesar d'aixo, l'establiment

Cinef'
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confereix un gust casola a la

pel-licula. Les imatges en que
els dos protagonistes es dirigei
xen cap al restaurant més

famós dels voltants a través
d'un pedregar coincideixen
maternáticament amb aquesta
impressió de zona a mig
urbanitzar que transmeten tots

les destinacions de vacances

massives. Si la pel-Iícula de

Payne tingués una llicó moral -

que enllacaria a més amb la
seva fallida predecessora, About

Schmidt, una de les pitjors de

J ack N icholson-, seria la
d'establir que alló important
d'un viatge no és la destinació

cap a la qual t'encamines, sinó
ellloc del qual fuges.
Per descomptat, Entre copas pot
contemplar-se amb l'únic

objectiu d'enamorar-se de

Virginia Madsen. O de verificar

que ja hi ha diverses generaci
ons de persones que han pogut
consagrar la seva existencia a

divertir-se, sota pretext que es

forgen una carrera cinemato

gráfica o escriuen la gran
novel· la americana. Pero el

més gran impacte de la pel·
lícula deriva del seu acosta

ment geografic, enfront de la
deshumani tzació de Los

Angeles visible a Collateral.

Malauradament, Payne ha fet
realitat el somni d'Arnold

Schwarzenegger, preocupat per

l'emigració a localitzacions
més barates dels rodatges de

Hollywood. I sobretot, hem de
lamentar que aquesta experien
cia no tengui repercussions per
a Mallorca. Com a consolació

mínima, hi ha instants i
escenaris amb que només

podríem sentir-nos identificats.
Ates que aquest article és

programátic, se li suposa una

conclusió. Ates que l'illa no ha
trobat el novel· lista ideal per
narrar el sisme més tremend de
la seva historia, potser podrá
apanyar-se un cineasta que li

resolgui aquest trauma. Si

aquest recurs falla, sortirem a la
cerca d'un compositor d'ópera.
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la moda de la pintura, ara loca?
CRISTINA Ros

Meredith Etherington,
definida com a

experta en art,
anuncia «un nou

capítol en I'art

conternporcni».
Aquestes declaracions
són provocades per la

serie d'exposicions
que el publicista i

col·leccionista Charles

Saatchi, d'origen
lroquió, ha inaugurat a

la seva tan venerada
com criticada galeria

de Londres.

Meredith Etherington, definida

com a experta en art, anuncia «un

nou capítol en l'art contemporani».
Aquestes declaracions són provoca
des per la serie d'exposicions que el

publicista i col, leccionista Charles

Saatchi, d'origen iraquiá, ha inaugu
rat a la seva tan venerada com

criticada galeria de Londres. Una

serie d'exposicions que, difoses per
tot el món amb el títol d'«El triomf
de la pintura», celebren no tan sols
els vint anys de la Saatchi Gallery,
sinó també un tomb en la tendencia
col, leccionista del multimilionari

que va ser el maxim impulsor de
l'anomenat BritArt. El fet és que
Saatchi ha comencat a desfer-se de
totes aquelles obres que, signades
per Damien Hirst, pels germans
Jake i Dinos Chapman, per Tracey
Emin, per Sarah Lucas o, entre

d'altres, per Martin Maloney,
mostraven un cap de vaca putrefac
ta, un tauró flotant en formol, una

ovella dissecada i condemnada a

una urna de metacrilat, capses

plenes de pastilles, un ase penjat del

sotil, un llit brut ple de vodka i

preservatius, verges que defequen, i
així fins a un llarg etcétera que, tot

sigui dit de passada, la seva venda
ha reportat i esta reportant al seu

mecenes ingressos més que nota

bles. «El col, leccionista britanic ha

posat pany i clau a l'art controvertit
i aposta ara per la pintura. Basta que
ell ho faci perque la resta del món el

segueixi», sentencia una publicació
especialitzada.
La notícia de l'aposta de Saatchi per
la pintura, com a llenguatge victoriós

per al segle XXI, per sobre de vídeos,
instal-Iacions.perjormcaces o foto

grafies, segons declarava, aquesta
notícia -deiem- es publicava pocs
dies abans de la darrera edició de la
fira d'art contemporani de Madrid,
ARCO, i com no podia ser d'altra

manera, tothom sortia del recinte
firal amb la mateixa frase a la boca:
«Hi ha més pintura que rnai» o

també «Torna la pintura». Coinci
dencia o no, també aquests dies la

galeria Xavier Fiol de Palma acull
una exposició collectiva,
comissariada per Pilar Ribal, que du
el títol de «The picture show».
Mirau per on, tantes vegades com

s'ha sentit parlar alllarg de tot el

segle xx i el que duim del XXI de la
mort de la pintura, i ara resulta que
qui ha estat definit com «el creador
d'icones de l'art» en el canvi de

segles, des dels seus profunds
coneixements de les tecniques
publicitaries, vol posar de moda el

llenguatge pictóric, I l'efecte dels
seus capricis no es fa esperar. Pero

tampoc no podem pensar que aquest
proclamat «retorn de la pintura» (ho
posam entre cometes perque si era

mal de fer creure en la seva mort, no

hi ha perque creure en la seva

resurrecció, ja en parlarem més
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L'obra més coneguda de Hirst, ara velluda per Saatchi

endavant) només ve donat per
l'acció del tal Saatchi, que seria
donar-li massa importancia. Una
serie d'esdeveniments i d'iniciati

ves, a més d'un cúmul de fracassos,
en són també responsables. Saatchi,
al cap i a la fi, el que ha demostrat
de sobres és que sap ensumar el que
va i ve, i aprofita l'avinentesa per
posar-s'hi al davant.
No fa poc temps que veus dissidents
es pronuncien contra la banalitza
ció que afecta el món de l'art.
Encara més, gairebé són tants els

assaigs que s'han elaborat en aquest
sentit com els que han proclamat el
triomf de l'espectacle sense limitaci
ons de cap mena. Jean Clair apel·
lava a La responsabilidad del artista

(Visor, 1998, La Balsa de la Medusa).
Hannah Arendt ja havia denunciat
als anys seixanta «la crisi de la

cultura», en afirmar que la cultura
s'ha destruit per engendrar oci amb
un resultat no de desintegració sinó
de podridura. Robert Hughes, fa

temps, va redactar el guió d'El

impacto de lo nuevo amb una historia
del segle xx de crítica especialment
dura als darrers decennis i la seva

obnubilació per la novetat per
damunt de qualsevol altra conside
ració. El pintor Antonio Saura en té
una serie de quatre llibres en els

quals aboca amb lucidesa el seu

pensament sobre totes aquestes
qüestions (Galaxia Gutenberg). Jean
Phillippe Domecq posava un

interrogant per títol a l'assaig que
publica a Franca, el 1994: Artistes
sans art? I també ho formula entre

interrogants Marie-Claire Uberquoi
a «El arte a la deriva? (deBolsillo,
2004), en plantejar-se cap a on

condueix la desmaterialització de

l'obra i portar l'art pels camins de la
moda.
En tot eas s'ha de dir que, obvia

ment, cap d'aquestes veus crítiques i
tantes altres que hi podríem afegir
mai no s'han pronunciat en el sentit

que aquesta banalització de l'art

c
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tacle han tingut en els

centres d'art instituci
onals. Per ventura en

el seu afany d'obrir-se
al gran públic a través
d'un espectacle
permanent, i promo

gut per una xarxa molt

ben organitzada de

crítics, comissaris,
publicistes i altres
comerciants, les

instal-Iacions,
performances, vídeos i

altres llenguatges han

estat validats per ells

mateixos. Lobra s'ha
valorat més pel
llenguatge amb la qual
esta realitzada que no

pels resultats que se

n'hagin sabut extreure. Així, al

llarg d'anys i anys, per exemple,
un vídeo de factura més que
deficient i contingut més que

pobre ha tingut més cabuda entre

les parets d'un centre d'art que

volgués ser focus d'atenció que
no la més in teres-

sant de les pintures
o escultures. I el

mereat d'aquestes
obres, les mateixes
de les quals ara e!

senyor Saatchi es

desfa, ha estat

gairebé exclusiva
ment un mereat

institucional,
promogut també

per la premsa, a la

qual, tot s'ha de dir,
aquestes obres han

proporcionat
fotografies de

portada molt

cridaneres.

Després de totes

aquestes reflexions
i moltes més que

podríem fer si no

ens trobássim
sotmesos a les limitacions

d'aquest espai, cal mirar amb un

cert escepticisme aquest retorn de
la pintura. Elllenguatge pictóric
que ara es vol presentar com a

llenguatge triomfal del segle XXI

mai no ha deixat d'estar present i

Canogar; Cerradura,2000.

tengui e! seu origen en la «perdua
de I'exclusivitat» de la pintura i

de l'escultura, ni tan sols han

qüestionat l'aparició progressiva
de nous camins per a l'expressió
artística, la qual cosa els hauria
duit a perdre la seva credibilitat.
Sense negar cap llenguatge, s'ha
insistit en la buidor, en el pur
espectacle, en l'oportunisme i, en

definitiva, en la manca d'art de
tot alló en que s'ha fet ús

d'aquests nous instruments

expressius. Jean Clair mateix va

publicar un assaig sobre Marcel

Duchamp i com la mala interpre
tació de la seva obra, aquell
excusat situat al museu per
demostrar que la gent acabaria

venerant-lo, un excusat com

qualsevol altre dipósit de merda,
estava conduint l'art cap a la seva

fi. Marce! Duchamp, que en

aquest sentit va ser un gran
visionari, ha estat aprofitat com a

recurs fácil per molts d'artistes
sense arto No debades un dels
cánons artístics apareguts
recentment ha situat Duchamp
en ellloc de l'artista més influent
del segle xx. Per ventura sí, pero
en bona part deIs casos no en

positiu.
Si seguim aquest fil, arribam al

punt en que s'ha de valorar la
influencia que tots aquests
corrents que tendeixen a l'espec-

tampoc de ser conreat amb molt

de rigor i rise per innombrables
artistes d'arreu del món. Val a dir

que, sense anar més enfora, un

deis pintors vius més cotitzats i
més interessants, l'angles Lucian

Freud, no ha aparegut entre els
canens d'artistes més importants
recentment publicats, la qual
cosa no fa sinó confirmar moltes
de les tesis aquí mantingudes. En

tot eas, la pintura, com deiern, no

pot ressuscitar perque mai no ha

mort. Si bé és cert que molts
d'artistes que sempre han d'estar
en les darreres onades de la moda

tindran molt difícil sumar-se al
corrent pictóric -simplement
perque l'ofici no s'improvisa i el

geni en aquest eas necessita un

ofici-, la pintura seguirá estant al

seu lloc com a mitja d'expressió
dels artistes, com els altres

llenguatges també hi seran en les
obres que n'hagin sabut fer un ús

rigorós i allunyat del simple
espectacle. Pero les coses no es

presenten així. Una té la impres-

Menéndez Rojas, Camino de óxido I, 2003.

sió que aquest retorn de la

pintura es proclama ara com un

nou espectacle, una nova moda.
«The picture show», que en diu

l'exposició abans esmentada.
Només cal esperar que no sigui
així.
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